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Večjo vlogo delavcu
Ob tako pomembnem dogodku kot je jubilej delovne organi

zacije, smo uvodoma največkrat pisali, kakšno pot smo prehodi i 
od ustanovitve do danes, kakšne uspehe smo dosegli v pro-zvodnp 
in ne nazadnje kaj in kakšne premike smo naredili na področju 
uveljavljanja socialističnih samoupravnih in proizvodnih odnosov. 
Ker smo torej mnogokrat doslej poudarili proizvodne uspehe, kar 
je tudi prav, poglejmo danes, kakšne pomembne revolucionarne 
spremembe so se zvrstile letošnje leto. Leto 1974 bo zapi-ano v 
jugoslovanski zgodovini z besedama »revolucionarno leto«. Spiejem 
novih ustav (ustava SRS, SFRJ), kongresi ZKJ in ZKS, kongiej 
Združenja zveze borcev (ZZB), so dogodki, ki posegajo v bistvo 
nadaljnjega razvoja naše samoupravne socialistične druž te. Leto 
v jeseni bomo priče še kongresoma Zveze sindikatov in Zveze mla
dine, tako v republikah kot na zvezni ravni.

razvoj socialistične družbe, za 
tak družbeni napredek, ki bo na 
podlagi vsestranske razvitosti 
proizvajalnih sil, visoke produk-

Družbeno-ekonomski in politič
ni sistem in drugi odnosi, ki so 
določeni z ustavo, so usmerjeni 
v razširjanje pogojev za nadaljnji
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tivnosti dela, obilja proizvčklov 
in vsestranskega razvoja človeki 
kot svobodne osebnosti omogočil 
razvoj takih družbenih odnosov, 
v katerih se bo uresničevalo na
čelo komunizma »vsak po svojih 
sposobnostih — vsakemu po nje
govih potrebah«. (iz Ustave 
SRS).

Prvič v zgodovini neke družbe 
smo delovni ljudje sodelovali v 
kar se da najširš!h razpravah 
o ustavnih dokumentih. Tako 
»skovana« nova ustava danes 
predstavlja trajen dokument, na 
temelju katerega bo delavski 
razred in delovni ljudje gradili 
novo družbo.

Novi ustavni dosežki v vse 
večji meri ustvarjajo realne mož
nosti za uveljavitev slehernega 
občana v družbenem , življenju. 
Vsem delovnim ljudem, ki na 
kakršen koli način sodelujejo v 
družbeni reprodukciji, omogoča
jo, da razpolagajo z rezultati 
svojega in družbenega dela.

Danes težimo k temu, da bi 
vsak delavec, vsak delovni člo
vek postal aktivni borec pri uve
ljavljanju novih družbenoeko
nomskih in samoupravnih odno
sov. Z ustvarjalnimi pobudami 
moramo dvigniti družbeno zavest 
delovnih ljudi, da bodo sami 
preko organiziranih delegatskih 
oblik zares vplivali na ožje in 
širše družbene odločitve. Zave 
dati se moramo, da uveljavljanje 
ustavnih načel ni enkratno deja
nje, pač pa je trajen proces. Pro
ces, ki terja od nas vseh, da se 
vsak na svoj način vanj vključi
mo in po svojih močeh in spo
sobnostih prispevamo, da bodo 
načela kar se da najbolj uresni

.
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V življenju tovarne se mnogokrat srečujemo s 

pomembnimi prelomnicami, ki označujejo delovne 
uspehe in nam tvorijo obdobja, ki se jih spomi
njamo.

Ko se ob letošnjem jubileju oziramo po pre
teklih sedemindvajsetih letih, bi lahko vzeli 
za mejnik oblikovanje ZDRUŽENIH PODJETIJ 
STROJEGRADNJE, ki s sklenjenim sporazumom 
o združitvi odpira novo stran v kroniki naše to
varne. Združitev pomeni uresničevanje načel ustave 
in družbeno-ekonomskega razvoja naše družbe 
sploh. Za vse nas pa tudi zagotovljeno delo vnaprej, 
ki nam obenem prinaša ustrezno mesto v medna
rodni delitvi dela.

V času jubileja se vedno s ponosom spominja
mo zlasti tistih, ki s tovarno žive od vsega začetka. 
Njihov delovni polet daje osnove tradiciji tovarne, 
mlajšim pa vzor, ki naj ga posnemajo. Morda smo 
v prikazovanju našega življenja in dela zunanjemu 
svetu vse preveč skromni. Ob nalogah, ki jih od 
nas pričakuje družba, ne utegnemo razkazovati 
ustvarjalcev, ki s svojiimi umetninami podarjajo 
življenje stotinam strojev. Anonimni ostajajo obli
kovalci kovine in bijejo svoj vsakodnevni boj, ki 
mu je v geslu zapisano: natančno, kvalitetno in 
hitro. Njim naj gre iskrena čestitka ob jubileju.

Vladimir Kovač
l

čena v konkretni praksi. Uve
ljavljanje samoupravnih proiz
vodnih in družbeno ekonomskih 
odnosov v naši tovarni ima go
tovo dobre korenine in bogato 
tradicijo. Postopno uveljavljanje 
ustavnih dopolnil iz leta 1972, 
ko smo prvi v republiki obliko
vali temeljne organizacije zdru
ženega dela, ja terjalo od 
samoupravnih, političnih in vod
stvenih struktur maksimalno 
angažiranje. Letos spomladi smo 
dokončno utrdili TOZD in jih 
samoupravno oblikovali. Sprejeli 
smo osnovne samoupravne akte 
kot so: statut OZD, statut TOZD, 
samoupravni sporazum o zdru
ževanju TOZD v OZD, samo
upravni sporazum o medsebojnih 
razmerjih delavcev v združenem 
delu. Seveda še zdaleč nismo s 
tem zaključili. Mnoga področja 
dela v tovarni terjajo, da v naj
krajšem času obnovimo norma
tivne akte (pravilnik o delitvi 
dohodka in osebnih dohodkov

itd.), da bomo tako lažje urav
navali odnose med vsemi sub
jekti znotraj delovne organiza
cije.

Ugotovimo lahko, da mnogi 
med nami žele živeti še po sta
rem, re/kli bi, zmanjkalo jim je 
moči in težko se prilagajajo no
vim samoupravnim socialističnim 
odnosom. Če je tako, potem se 
bo potrebno potruditi in uresni
čevati vse zapisane norme od 
prvega do zadnjega brez razlik!

Samoupravno sporazumevanje 
in družbeno dogovarjanje je po
stalo pomemben samoupravni 
mehanizem, s katerim v naši 
delovni organizaciji v vse večji 
meri usklajujemo interese delav
cev posameznih TOZD. Posebno 
se to odraža pri delitvi dohodkov 
in osebnih dohodkov, pri investi
cijskih vlaganjih, stanovanjski 
gradnji, družbenem standardu 
itd. S tako obliko in načinom 
dela z vsakim dnem poglabljamo 

(Nadaljevanje na 3. strani)

Golaž, klobaso, čevapčiče, pivo, vino, oranžado...

NALOGE KOMUNISTOV
Za družbenopolitične delavce letošnje poletje ni počitniško, 

saj se politična aktivnost skoraj ne zmanjšuje. Pripravljamo se, 
da bomo organizirano nadaljevali z uveljavljanjem stališč in skle
pov X. kongresa Zveze komunistov Jugoslavije in VII. kongresa
Zveze komunistov Slovenije.

Opredeljene naloge moramo 
komunisti dosledno izvajati. Na 
drugi seji je Centralni komite 
Zveze komunistov Slovenije ugo
tovil, da je najvažnejša naloga 
komunistov in delavskega raz
reda v sedanjem obdobju utrje
vanje socialističnih samouprav
nih odnosov na vseh ravneh.

Na vseh področjih moramo do
sledno krepiti samoupravne od
nose ter krepiti vlogo delavcev 
in delovnih ljudi. S takim sta
njem ne moremo in ne smemo 
biti zadovoljni in še dolgo ne 
bomo. Vemo, da smo z ustvo 
opredelili odnose, položaj člove
ka, kakršnega ni mogoče uresni
čiti takoj ...

Ob vsem tem pa moramo po
znati odgovor na vprašanje: »Ka
ko daleč sega resnična oblast 
delovnega človeka? Ali delavec 
čuti, da je resničen samouprav- 
Ij-alec in da se ne sme nič, kar 
je pomembnega za njegove de
lovne pogoje in rezultate, doga
jati za njegovim hrbtom«?

Naloge komunistov so zelo zah
tevne, le-te pa bo potrebno ure
sničiti takoj. Svet Zveze komu
nistov Litostroj je na zadnji raz
širjeni seji že opredelil program 
razprav o kongresnih dokumen
tih. Vse organizacije ZK v TOZD 
in SSP ter a tkiv mladih komu
nistov so že določile svoje pro
grame za razpravo. V tem član
ku ne moremo ocenjevati, do 
kod segajo socialistični samo

upravni odnosi, in če smo ko
munisti napravili vse, kar je bilo 
potrebno.

Ne. Tudi namen in cilj teh 
razprav ni v tem, da bi se komu
nisti in drugi napredni samo
upravi j alei seznanili z vsebino 
kongresnih dokumentov. Vsak 
zavesten komunist je spremljal 
kongrese in se potrudil ter pre
študiral resolucije.

Res je, resolucij prav vsak v 
celoti niti ne dojema, toda za 
tista bistvena stališča, ki posa
meznike zanimajo, so dobili us
trezne obrazložitve.

Politično oceno delovanja bomo 
komunisti oblikovali samo na se
stankih OZK in aktivov. Raz
prave morajo potekati tako, da 
bi ugotovili nepravilnosti, odsto
panja pa tudi uspehe na osnovi 
stališč in sklepov resolucij.

Komunisti moramo v svojem 
delovnem okolju odkriti nepra
vilnosti, probleme, ki zavirajo 
nadaljnji razvoj, in pokazati na 
šibke točke našega delovanja. 
Kadar gre za protisamoupravne 
odpore (tehnokratske ali drugač
ne težnje), moramo nosilce takš
nih postopkov odkriti ter jim one
mogočiti škodljivo delovanje.

Analizirati in pregledati mo
ramo dejavnost komunistov v sa- 
mupravnih organih, osnovnih or
ganizacijah sindikata in mladin
skih aktivih, povsod moramo te
žiti k odkritim, kritičnim in kon
struktivnim razpravam. Posebno

skrb moramo posvetiti notranjim 
razmeram na področju proizvod
nje, izvrševanja plana itd. Ob 
temeljitih analizah in politični 
oceni razmer v kolektivu, bomo 
izdelali zares konkretne in opre
deljene programe za nadaljnje 
delo, za aktivnost ter nadaljnjo 
revolucionarno preobrazbo druž
beno ekonomskih odnosov.

Zapisali smo, da moramo vsi 
komunisti skrbeti, da bomo to
varišice in tovariše, vse napredne 
sodelavce, pravočasno predlagali 
za sprejem v vrste ZK. V času 
po pismu Izvršnega biroja pred
sedstva ZK in tovariša Tita, to 
je v obdobju skoraj dveh let, 
smo bili na tem področju dokaj 
uspešni.

V vseh organizacijah ZK smo 
sprejeli preko osemdeset novih 
članov, od tega največ mladih 
ter delavcev iz neposredne pro
izvodnje. Žal, smo slabo skrbeli 
za idejnopolitično izobraževanje 
pri novo sprejetih in tudi starej
ših članov Zveze komunistov. Ne
malokrat smo to plat usposablja
nja podzavestno zanemarjali. Za
vedati se moramo, da so mladi, 
posebno na novo sprejeti komu
nisti najpotrebnejši teoretičnega 
znanja, toda hiter razvoj naše 
družbe zahteva od OZK, da omo
gočijo članom, da se idejnopoli
tično izpopolnijo. Seveda morajo 
nato le-ti na novo pridobljeno 
znanje uporabljati pri aktivnem 
delu v svojih organizacijah in 
samoupravnih organih.

Prepričani smo, da bomo le
tošnjo jesen v naši tovarni po
skrbeli za to, da se bo čim več 
članov udeležilo vseh naših oblik 
idejnopolitičnega izobraževanja.

J. Elikan
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Pregled polletnih rezultatov
Glede na kar ugoden začetek letošnje industrijske proizvodnje 

v SR Sloveniji, ki je presegla tudi pričakovanja podjetij, znaša 
indeks ravni fizičnega obsega industrijske proizvodnje v prvem pol
letju 1974 proti istemu obdobju preteklega leta 110,6 %, polletni 
načrt v letu 1974 je dosežen s 110,6 %.

V kovinski industriji, ki je najmočnejša panoga v slovenski 
industriji, znaša indeks nivoja fizičnega obsega proizvodnje napram 
istemu obdobju v preteklemu letu 107 %. Predvidena proizvodnja 
za prvo polletje leta 1974 je dosežena 108 %.

Indeks ravni fizičnega obsega 
proizvodnje strojev in naprav v 
slovenskem merilu v primerjavi 
z enakim obdobjem lani znaša 
125 %. Letošnji polletni načrt je 
dosežen 119 %.

Ko smo že naredili pregled ce
lotne in kovinske industrije ter 
proizvodnje strojev in naprav v 
slovenskem merilu, nas pred
vsem zanima, kako je gospodari-

Naziv proizvoda
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Vodne turbine 75,1 38,8 109,9
Črpalke 55,1 31,5 93,2
Žerjavi in reduk. 86,4 72,2 104,4
Oprema za cement. 86,6 4,0 17,8
Diesel motorji 84,3 45,0 149,2
Talna transp. sred. 76,2 26,1 69,4
Hidrav. stiskalnice 82,9 31,1 67,8
Deli strojev 83,3 29,2 63,6
Orodje 106,5 53,3 90,8
TOZD - FI 76,8 35,2 90,3
Ulitki jeklo litine 99,1 48,3 98,1
Ulitki sive litine 96,1 46,2 101,9
Ulitki spec. litine 103,0 51,5 97,1
Zvarjene! 96,0 48,1 88,7
Odkovki 136,7 69,3 126,6
TOZD - FI 98,8 48,6 96,7
Kisik 107,6 56,7 99,1
TOZD IVET 107,6 56,7 99,1
Tiskovine 88,0 44,0 115,8
TOZD - ZSE 88,0 44,0 115,8
Skupna proizvodnja 89,3 42,7 94,2
Blagovna proizvodnja 80,0 35,6 86,4
Blagovna realizacija 85,0 38,0 102,9
Interna realizacija 104,8 57,0 106,4

Opomba: Pri izračunu indek
sov je upoštevan operativni načrt, 
postavljen v decembru 1973.

Iz gornjega pregleda izpolnje
vanja fizičnega obsega načrta po 
OZD in po TOZD lahko ugotovi
mo, da v proizvodnji zaostajamo 
ne samo napram planirani, tem
več tudi napram lanskoletni pro
izvodnji v istem obdobju.

V prvem polletju 1974 smo v 
proizvodnji kasnili v glavnem le 
v finalizaciji, ne pa v fizičnemu 
obsegu vloženega dela, zato ima
mo vse možnosti zamujeno na
doknaditi.

V celotni osnovni dejavnosti je 
polletni načrt proizvodnje dose
žen le 89 %, v primerjavi z is
tim obdobjem v letu 1973 pa
94.2 %.

Večja odstopanja beležimo pri 
TOZD Fi. Tu je polletni načrt 
dosežen le 76,8 %, v primerjavi 
z istim obdobjem v letu 1973 pa
90.3 %. Polletni načrt je izpol
njen le pri orodju.

Največja odstopanja opažamo 
pri proizvodnih grupah črpalk, 
vodnih turbin, talnih transport
nih sredstvih, hidravličnih sti
skalnicah in delih strojev. Pri 
ostalih proizvodih je polletni na
črt dosežen okrog 83 — 86 %.

Manjša odstopanja opažamo tu
di pri TOZD Pi. Tu je polletni 
proizvodni načrt dosežen 98,8 %, 
v primerjavi z istim obdobjem 
y letu 1973 pa 96,7 %. Pri pro
izvodnih grupah polfinalistov so 
odstopanja minimalna, le pri pro
izvodni grupi odkovki je opaziti 
večji preseg izpolnitve polletnega 
načrta in sicer 136,7 %, v primer
javi z istim obdobjem v letu 1973 
pa 126,6%. TOZD - IVET je 
s proizvodnjo kisika edini prese
gel polletni načrt in sicer 107,6 %, 
v primerjavi z istim obdobjem v 
letu 1973 pa 99,1 %.

Tudi pri blagovni proizvodnji 
in blagovni realizaciji je opaziti, 
da ne poteka v skladu z načr
tom. Polletni načrt blagovne pro
izvodnje je dosežen 80,0 %, bla
govne realizacije pa 85 %. V pri
merjavi z istim obdobjem v letu 
1973 je blagovna proizvodnja do
sežena 86,0 %, blagovna realiza
cija pa 102,9 %. Interna realiza
cija je presegla polletni načrt

104,8 %, v primerjavi z letom 1973 
pa 106,4 %.

Odvijanje procesa skupne, bla
govne proizvodnje ter blagovne 
in interne realizacije za celot
no osnovno dejavnost v prvem 
polletju leta 1974 napram načrtu 
vidimo na diagramu desno zgo
raj.

Fakturirana realizacija

Slabim rezultatom finančnega 
obsega proizvodnje se pridružu
je tudi slabo fakturirana in še 
slabša plačana realizacija.

Gibanje fakturirane realizacije 
napram načrtovani in v primer
javi z letom 1973 za domači trg 
in izvoz nam kažejo spodnji in
deksi.
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Polletni načrt fakturirane ek
sterne realizacije je dosežen 85 %, 
v primerjavi z letom 1973 pa 
104,0%. Fakturirana realizacija 
domači trg se odvija v skladu 
s planirano in je nekoliko višja 
kot v letu 1973. Drugačne re
zultate je opaziti pri izvozu. Fa
kturirana realizacija izvoza mo
čno zaostaja za načtrom. Pol
letni načrt je dosežen le 56,0 %, 
v primerjavi s predhodnim le
tom pa 106,1 %. Iz tega sledi, 
da smo letos sicer imeli pri iz
vozu več fakturirane realizacije 
kot v letu 1973, a zaradi previ
soko postavljenih planskih na
log tega nismo dosegli.

Osebni dohodki

Poprečni osebni dohodek v SRS 
v prvih petih mesecih letošnjega 
leta znaša 2564 ND, v gospodar
stvu SRS 2509 ND, v industriji 
2464 ND, v kovinski stroki 2385 
ND in v naši gospodarski orga
nizaciji združenega dela 2645 ND.

Kako so potekala izplačila pro
ti začrtanim smernicam in za

koliko so se 
1973, se vidi 
dov:

dvignla proti letu 
iz spodnjih pregle-

S StK
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la v prvih šestih mesecih naša 
gospodarska organizacija.

Rezultat fizičnega obsega skup
ne proizvodnje po proizvodnih 
grupah in TOZD ter blagovne 
proizvodnje, blagovne in interne 
realizacije za celotno proizvodnjo 
bomo primerjali z letnim in pol
letnim načrtom in z istim obdob
jem v letu 1973.

marec
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Zgornji pregled nam pokaže, 
da smo v prvem polletju načrt 
OD presegli za 7,1 % letni načrt 
za 3,6 % in napram letu 1973 
presegli za 21,3 %.

Na koncu si še oglejmo pol
letne rezultate proizvodnje, de
lovne sile, ter proizvedenih ton 
na osebo v zadnjih petih letih.
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Zgornji pregled nam kaže gro
bo sliko proizvodnosti na osebo 
po letih. Zadnje leto opažamo

leto 1970 1971 1972 1973 1974

proizv. T 
pollet. pop. 
del. sile 
ton na os.

9514,9

3142
3,03

10536,7 10016,4

3220
3,27

3190
3,14

9669,6

3140
3,08

9112,3

3099
2,94

padec proizvodnosti na osebo in 
bi bilo treba analizirati še os
tale faktorje, ki vplivajo na niž
jo proizvodnjo. S takimi rezulta
ti ne moremo biti zadovoljni, zato 
mora biti cilj in dolžnost, da 
vložimo vse sile za dvig pro
duktivnosti v drugi polovici le
ta.

S. E.

Izpolnjevanje plana v FI
Prvo polletje je mimo. V poslovnem procesu je to pomembna 

kontrolna točka, ko delovne organizacije nekoliko bolj natančno 
pregledajo svoje poslovanje in izračunajo razne ekonomske kazalce. 
To je zelo koristno, kajti do konca leta je še šest mesecev in 
marsikaj slabega se lahko v drugem polletju odstrani ali pa vsaj 
izboljša. Verjetno bomo imeli tudi mi dovolj možnosti za kaj 
podobnega, ko bomo seznanjeni z našimi poslovnimi rezultati. Zato 
počakajmo na polletno poslovno poročilo, mi pa si kot običajno 
oglejmo le količinsko realizacijo.

TOZD FI
Informacijo o izpolnjevanju količinskega plana

K dobremu premiku črnih stol
pičev v diagramu so v juniju 
največ prispevali: talna trans
portna sredstva 223,4 tone, pre
oblikovalni stroji 137,5 tone, čr
palke 121,4 tone, turbine 197,4 
tone, Diesel motorji 95,0 ton in 
žerjavi 62,5 tone. In če si ribiči 
ob srečanju zaželijo: »Dober pri
jem!«, si tudi mi lahko zaželimo 
za v bodoče: »Boljši premik!« 
Seveda mislimo na premik na
ših črnih stolpičev v diagramu 
in na boljše rezultate.

Zaradi lažjega ocenjevanja re
zultatov smo tokrat naš diagram 
dopolnili s šrafiranjem, ki pred
stavlja tako imenovani dinamični 
plan po gospodarskem načrtu 
oziroma količine, ki bi jih morali 
proizvesti. Tako zelo dobri žer
javi niso najboljši, kakor tudi 
zelo slabe cementarne niso naj
slabše, vse obravnavamo v pri
merjavi s planiranimi in realizi
ranimi količinami.

Stanje 30 6 1974

TOZD FI
Informacija o izpolnjevanju količinskega plana

Vrsta proizvoda Sl
Turbine 2200

Talni transport 1730

Preoblikovalni stroji 1350

Črpalke 1300

Diesel-motorji 1200

Žerjavi 800

Cementarne 700

Strojni deli 600

Orodje 120

Skupno TOZD FI 10000

Zaradi tokratne dvojne številke 
našega časopisa je gornji članek 
nekoliko manj aktualen, čeprav 
je bil pravočasno napisan. Ima 
pa dvojna številka tudi svojo 
dobro stran; omogoča nam nam
reč primerjavo dveh diagramov 
in premikanje posameznih proiz
vodov na njih.

V juliju smo nekoliko popu
stili. Proizvedli smo le 636 ton 
končnih proizvodov ter tako po 
sedmih mesecih dosegli zbirno 
količino 4.160 ton končnih pro
izvodov. V juliju so se dobro 
odrezali Diesel motorji s 122 to
nami, črpalke s 111 tonami, pre
oblikovalni stroji s 117 tonami, 
talna transportna sredstva s 133 
tonami, strojni deli s 30 tonami 
ter turbine s 107 tonami.

Po sedmih mesecih je stanje 
na diagramu naslednje:

inarričrl plan 
o gospodm skem načrtu

Finalisti v Litostroju pa si želi
mo, da bi se letošnji junij še 
kdaj oziroma še večkrat ponovil. 
Proizvedli smo namreč 856 ton 
končnih proizvodov in to je le
tošnji najboljši mesečni rezultat. 
Če bi bilo vseh dvanajst mese
cev takšnih, potem izpolnitev 
letnega količinskega plana sploh 
ne bi bila vprašljiva!

Do konca junija smo proizvedli 
3.520 ton končnih proizvodov. 
Primerjava z letnim planom 
10.000 ton je lahka. Ugotavljamo 
35,2-odstotno izpolnitev letnega

količinskega 
proizvodi pa 
kole:

Stonjeai .7.1974

plana. Posamezni 
so se odrezali ta-

%
žerjavi 72,2
orodje 53,3
Diesel motorji 44,7
turbine 38,6
črpalke 31,4
preoblikovalni stroji 31,1
strojni deli 30,1
talni transport 26,1
cementarne 4,1
TOZD FI — skupaj 35,2

%
žerjavi 73,3
orodje 56,1
Diesel motorji 55,2
turbine 43,7
črpalke 40,1
preoblikovalni stroji 39,8
strojni deli 35,7
talni transport 33,8
cementarne 4,5
TOZD FI — skupno 41,6

Razporeditev po uspešnosti se 
od prejšnjega meseca ni prav nič 
spremenila. Ostal je isti vrstni 
red. Merilo uspešnosti po sedmih 
mesecih je resda 58,3 odstotka, 
toda čvrsta sredina tik pod to 
mejo je prav tako dobra. Sicer 
pa je do konca leta še pet me
secev.

V. N.
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Izpolnjevanje plana v TOZD Pl PREGLED PROIZVODNJE TOZD Pl v mesecu juliju 1974

Svet TOZD Pl je podal vrsto pripomb na dinamični načrt za 
1974. leto, kar je razvidno tudi iz sedemmesečnega pregleda pro
izvodnje. Naštejmo nekaj težav, ki se kar vrstijo, vse od neenako
merne zasedenosti posameznih obratov, kadrovskih problemov vse 
do začasnih premestitev kvalificiranih delavcev na težaška dela. 
Vzroki za tako stanje so v nekontinuiranem dotoku naročil, kom
pliciranosti proizvodnih nalog in vrsti spremljajočih problemov. Naši 
finančni rezultati niso na lanskoletni ravni, za kar je vzrok nenehno 
višanje cen vsem surovinam in pomožnim materialom.

V juliju smo od planiranih 874 
ton izdelali 844 ton ali 96,6 %. 
Ne glede na to, da je oblikoval- 
nica livarne jeklene litine imela 
kolektivni dopust od 22. julija 
naprej, je obrat finalizacije je
klenih ulitkov — čistilnica nor
malno dela v dveh izmenah in 
od planiranih 290 ton izpolnila 
dinamični plan z 273 ton ali 94,4 
odstotka. Kumulativni plan za 
prvih VII. mesecev je v obratih 
livarne jeklene litine izpolnjen 
z 98,4 % ali od planiranih 1995 
ton realiziran z 1962 ton. Razve
seljivo je, da livarna jeklene liti
ne izpolnjuje plan interne pro
izvodnje z 1166 tonami od 980 
planiranih ton ali 118,5 %. Na 
področju blagovne proizvodnje 
pa je položaj znatno težji pred
vsem zaradi nerednega dotoka 
naročil, težav zaradi pomanjka
nja kapacitet pri grobi obdelavi 
ulitkov doma ali v kooperaciji, 
kar kaže tudi rezultat izpolnje
vanja dinamičnega plana z 793,7 
tone od planiranih 1015'ton ali 
izvršitev 78,4 %.

Pred nami je še polnih 5 me
secev dela in obrati livarne je
klene litine, bi morali mesečno 
finalizirati preko 300 ton jeklenih 
ulitkov, kar pa je težko doseglji
vo glede na trenutni asortiman 
in naročila jeklene litine. Priza
devali se bomo doseči planiranih 
3.500 ton letnega plana. SIVA 
LITINA izpolnjuje dinamični plan 
s 95 % ali 1416,6 tone od plani
ranih 1493 ton. Naročila interne 
proizvodnje smo izpolnili v prvih 
7 mesecih z 1209,7 tone od pla
niranih 1074 ton ali 112,4 %. Na 
področju blagovne proizvodnje je 
rezultat zelo slab, tako da je 
dinamični plan izpolnjen z 206,9 
tone od planiranih 419 ton ali 
49,3%. Glede na obstoječa naro
čila pričakujemo, da bomo ta re
zultat izboljšali, vendar bi v pe
tih mesecih morali finalizirati

1284 ton sive litine do planiranih 
2600 ton, kar bo zelo težko ure
sničiti. Na področju SPECIALNE 
LITINE je plan izpolnjen z 103 % 
ali 549,6 tone od planiranih 534 
ton v sedmih mesecih. Zato pri
čakujemo tudi izpolnjevanje di
namičnega plana na področju 
specialne litine z 900 tonami 
proizvodnje. V oddelku ZVAR- 
JENCEV so svoj plan v juliju 
izpolnili z 239,2 tone od plani
ranih 236 ton ali 101,4 %, kar 
pomeni, da so kumulativni plan 
sedmih mesecev izvršili z 1779 
tonami od planiranih 1840 ton 
ali 96,6 %. Njihove planske na
loge bo zelo težko izpolniti, saj 
imajo probleme s pomanjkanjem 
pločevine, toda vseeno upajo, da 
se jim bo obrnilo na boljše. Na 
področju odkovkov poteka plan 
brezhibno in težave sproti rešu
jejo, kar je razvidno tudi iz re
zultatov dinamičnega plana sed
mih mesecev.

V juliju so od planiranih 21 
ton odlitkov izvršili 31,6 tone ali 
150 %, v sedmih mesecih pa iz
kazujejo od planiranih 173 ton, 
izvršenih 238,5 tone ali 137,5 %. 
Kolektivni dopust v modelni mi
zami je opaziti zaradi tega, ker 
je njihov plan postavljen na 
osnovi Nč. Od planiranih 8000 Nč 
so izvršili 5220 Nč ali 65,4%, 
vendar kumulativno v sedmih 
mesecih izpolnjujejo plan s 104,8 
odstotka ali od planiranih 
58000 Nč so opravili 60.511 Nč.

Skupni količinski rezultati di
namičnega plana so za prvih 
sedem mesecev v TOZD Pl dokaj 
ugodni. Skupaj je bilo planirano 
874 ton v juliju, od katerih je 
bilo izvršeno 844 ton agi 96,6 %. 
V sedmih mesecih pa je izvršeno 
5.945,6 tone od planiranih 6.035 
ton ali 98,5 % izvršitev. Ob kon
cu bi rad dodal, da so TOZD Pl 
pogostokrat kritizirali zaradi ro
kovnih zamud bodisi, da so za

le-te bili objektivni ali subjektiv
ni vzroki. Prizadevanja vseh za
poslenih so usmerjena na disci
plinirano izpolnjevanje sprejetih 
nalog, vendar moramo pripom
niti, da pravilne poslovne odno
se navznoter ali navzven lahko 
gojimo na doslednem, pravilnem 
in skrbnem spoštovanju dogovo
rov. Da morajo le-te z moralnega 
in materialnega stališča spošto
vati, pa je dovolj zgovorno na
vedeno v stališčih VII. kongresa 
ZKS in X. kongresa ZKJ. Zato 
je naloga vseh zaposlenih, da 
najdemo svoje mesto in da vest
no in odgovorno opravljamo 
svoje delo. Te naloge niso obvez
ne samo za člane ZK, temveč za 
slehernega zaposlenega, posebej 
pa za tiste na vodilnih in vodst
venih delovnih mestih.

-Sil-

Julij 1974 
plan izvršeno %

Kumulativa
L-VII. 1974 

plan izvršeno %

JEKLENA Final. 92 153,9 160,0 980 1166,2 118,5
LITINA Blag. 198 119,1 60,1 1015 793,7 78,4

Skupaj 290 273,0 94,4 1995 1961,9 98,4
SIVA Final. 123 142,8 115,4 1074 1209,7 112,4
LITINA Blag. 120 72,9 60,7 419 206,9 49,3

Skupaj 243 215,7 88,5 1493 1416,6 95,0
SPECIALNA Final. 4 0,1 2,5 22 3,6 16,4
LITINA Blag. 80 84,4 105,6 512 546,0 106,8

Skupaj 84 84,5 100,5 534 549,6 103,0
ZVARJENCI Final. 236 239,2 101,4 1840 1779,0 96,6

ODKOVKI Filial. 21 31,6 150,0 173 238,5 137,5

SKUPAJ Final. 476 567,6 119,1 4089 4397,0 107,2
TOZD Pl Blag. 398 276,4 69,5 1946 1548,6 79,5

Skupaj 874 844,0 96,6 6035 5945,6 98,5
MODELI NC 8000 5220 63,4 58000 60511 104,8

Izvoljena vodstva ZPS
FORMIRANI

ORGANI:
SAMOUPRAVNI

Na prvem zasedanju delavske
ga sveta ZPS, ki je bil 25. junija 
1974 v Novi Gorici v Gostolu, so 
bili izvoljeni:

za predsednika DS ZPS tov. Bir
sa Vlado iz Gostola, 
za njegovega namestnika pa tov. 
Panko Franc iz STT Trbovlje in 
tov. Pleterski Jože iz Indosa.

Člani izvršilnega odbora in nji
hovi namestniki:

ATMOS
GOSTOL
HIDROMETAL
INDOS
KLADIVAR
KOVINO
LITOSTROJ
METALNA
MLINOSTROJ
RIKO
STT
VIATOR del.

Erjavec Rudi 
Bezeljak Alojz 
Zajc Leopold 
Šušteršič Jože 
Kopač Jože 
Košir Janko 
Kovač Vlado 
Robnik Ljubo 
Roš Janez 
Zajc Franc 
Kladnik Milan 
Pečar Marjan

namestnik
namestnik
namestnik
namestnik
namestnik
namestnik
namestnik
namestnik
namestnik
namestnik
namestnik
namestnik

Zorko Jože 
Furlan Lucijan 
Kaučič Jože 
Zadnikar Stane 
Mlinar Anton 
Kraševec Silvo 
Trontelj Brane 
Neprudnik Bogdar 
Maleš Ivan 
Škrabec Janja 
Adamič Jože 
Bernik Peter

Za predsednika IO ZPS je bil 
izvoljen tov. Robnik Ljubo, za 
njegovega namestnika pa tpv. 
Erjavec Rudi.

Za člane kolegijskega poslo
vodnega organa pa so bili izvo
ljeni naslednji tovariši:

Večjo vlogo delavcu
(Nadaljevanje na 1. strani)
socialistično solidarnost delovnih 
ljudi. S solidarnostjo in vzajem
nostih ne uveljavljamo samo pra
vice do dela in osebnega dohod
ka, ampak predvsem zagotavlja
mo socialno varnost delavcev, 
posebno tistih z najnižjimi oseb
nimi dohodki.

Neposredni interes mnogiih de
lovnih organizacij strojegradnje 
ie pripeljal do združitve v se
stavljeno organizacijo združenega 
dela »Združena podjetja stroje
gradnje«. Uveljavljanje ustavnih 
določil na tem področju zahteva 
od vseh delavcev v ZPS, da v 
praksi uresničimo zapisane nor
me v samoupravnem sporazumu, 
ki so ga izvoljeni predstavniki

TOZD in OZD podpisali meseca 
maja v Trbovljah.

Prav gotovo je integracija 
strojegradnje pomemben prispe
vek pri enotnem nastopu na tr
žišču, skupnem planiranju, skup
nih vlaganjih in ne nazadnje 
pri stabilizaciji gospodarskih 
razmer. Uresničevanje teh ciljev 
je pomemben pogoj v nadaljnjem 
razvoju in širjenju materialne 
baze ter krepitvi samoupravnih 
produkcijskih odnosov.

Sindikat,
najširša družbeno-politična 

organizacija delavskega razreda
Sindikat, najširša družbeno-po

litična organizacija delavskega

Ipsii
Težko in natančno je delo brusilca hidravličnih oblik (Foto J. J.)

razreda, ima pomembno ustavno 
vlogo pri organiziranju delovnih 
ljudi. Že sam pomen — organi
zirano uresničevanje interesov 
delavskega razreda govori o tem, 
da je vloga sindikata poleg Zveze 
komunistov in SZDL, neprimer
no odgovornejša, kot je bilo v 
preteklosti. Tako spoznanje pred
stavlja osnovo za oris doseda
njega delovanja in programira
nja nadaljnjega dela.

Sindikalna organizacija, Zveza 
komunistov in Zveza mladine 
tvorijo enotno fronto zavestnih 
socialističnih sil v tovarni. Toda 
pojdimo k stvari: že lep čas je 
mimo, odkar se je sindikalna 
organizacija v tovarni formalno 
reorganizirala. Po vseh temelj
nih organizacijah združenega de
la in v delovni skupnosti SSP so 
organizirane osnovne organizaci
je sindikata. Vsaka teh ima svoj 
izvršilni organ — izvršni odbor, 
predsednika in tajnika. Za uspeš
nejše delo so oblikovane še ko
misije, ki jih bomo omenili 
kasneje.

OOS se na ravni tovarne zdru
žujejo po delegatskem načelu v 
konferenco sindikata Litostroj. 
Ta voli spet izvršilno telo — 
izvršni odbor, predsednika in 
tajnika. Tudi pri IO sindikata 
tovarne so formirane stalne ko
misije, ki predstavljajo pomoč 
pri delu izvršnega odbora. Po
sebno so pomembne tiste komi
sije, ki zagotavljajo s svojim 
delom enotno politiko v tovarni. 
Naj omenimo samo nekatere: 
komisija za socialna vprašanja, 
komisija za družbeno-ekonomske 
odnose in samoupravljanje, ko
misija za šport in rekreacijo itd.

1. Kržišnik Marko, dipl. ing., ge
neralni direktor, Litostroj, 
Ljubljana

2. Ambrožič Darko, dipl., ing. ge
neralni direktor, Gostol Nova 
Gorica

3. Škrabec Stane, direktor, Riko 
Ribnica

4. Avsec Ivan, direktor, Indos 
Ljubljana

5. Luckman Miha, dipl. ing., di
rektor, Viator, TOZD delav
nice

6. Vadnjal Boris, gen. direktor. 
Metalna Maribor

7. Paš Branko, dipl. oec., gene
ralni direktor STT Trbovlje

8. Ambrožič Venčeslav, dipl. ing., 
direktor, Kladivar Žiri

9. Zupan Ivan, ing., direktor, Hi- 
drometal Mengeš

10. Mirt Stanko, dipl. ing., direk
tor, Atmos Hoče

11. Grandovec Pavle, dipl. ing., di
rektor, Mlinostroj Domžale

12. Lončar Srečko, direktor, Ko- 
vind Unec

Za predsednika kolegijskega 
poslovnega odbora ZPS je bil 
predlagan in soglasno izvoljen 
tov. Kržišnik Marko, dipl. ing., 
generalni direktor, Litostroj Ljub
ljana, za njegovega namestnika 
pa tov. Ambrožič Drago, dipl. ing., 
generalni direktor Gostol Nova 
Gorica.

Za nosilce področnih poslovnih 
funkcij so bili imenovani:

Za področje marketing — Kr
žišnik Marko, dipl. ing., name
stnik — Škrbec Stane

Za področje proizvodne politi
ke — Avsec Ivan, namestnik — 
Luckman Miha, dipl. ing.

Za področje programiranja in 
razvoj — Vadnjal Boris, dipl. ing., 
namestnik — Ambrožič Drago, 
dipl. ing.

Za področje investicijske politi- 
tike in naložb — Paš Branko, 
dipl. oec., namestnik — Ambro
žič Venčeslav, dipl. ing.

Za področje financiranja in 
ekonomike — Zupan Ivan, ing., 
namestnik — Mirt Stanko, dipl. 
ing.

Za področje kadrovske politi
ke — Grandovec Pavle, dipl. ing., 
namestnik — Lončar Srečko

DSP ZPS je imenoval tudi stro
kovno komisijo za organizacij- 
sko-pravna vprašanja v sestavi:

Kosmač Irena, pravnik 
Manfreda ing. Jurij, dipl. ing. 
Robnik Ljubo, dipl. ing. 
Perovšek Rajko, dipl. ing. 
Vozelj Ivan
Pavli Valentin, dipl. ing. 
Tomšič Andrej 
Hočevar Boštjan 
Žnidaršič Jože 
Marinšek Ivan 
Urtelj Emanuel 
Erznožnik Bogdan 
Pentek Franc, dipl. ing.
Dr. Zupan Svato

Litostroj Ljubljana 
Gostol Nova Gorica 
Metalna Maribor 
Indos Ljubljana 
STT Trbovlje 
Hidrometal Mengeš 
Riko Ribnica 
Mlinostroj Domžale 
Kovind Unec 
Atmos Hoče
Viator TOZD-del. Ljubljana 
Kladivar Žiri 
Litostroj — za ZPS 
STT Trbovlje - za ZPS

Imenovana sta bila tudi v. d. 
organizacijski sekretar ZPS tov. 
Pentek Franc, dipl. ing. iz Li
tostroja in v. d. prokurist Dr. Zu
pan Svato iz STT.

VODSTVA DRUŽBENO POLITI
ČNIH ORGANIZACIJ

Kot prvi so izvolili svoje vod
stvo mladi delavci.

Za predsednika mladinske or
ganizacije je bil izvoljen tov. Pivk 
Stanislav iz Kladivarja, za nje
govega namestnika pa Murek 
Alojz

Organizacija ZK je izvolila svo
je vodstvo glede na dogovor 
družbeno-političnih organizacij. 
Za predsednika sveta ZK ZPS je 
imenovan tov. Florjane Miro iz 
STT.

Predvideno je, da se bo svet 
ZK ZPS dokončno formiral v sep
tembru 1974.

Sindikalna organizacija bo do
končno formirana v septembru 
1974. Začasno vodstvo je kot pred
sednik sindikata ZPS prevzel tov. 
Vidmar Milan iz Litostroja, nje
gova namestnika pa sta Erce 
Florjan iz Hidrometala in Tet- 
tinger Gregor iz Mlinostroja.

Predlog poslovnika sindikata je 
izdelan ter ga bodo s pripom
bami sprejeli na prvi konferenci 
v septembru, ko bo dokončno 
formirana organizacija z vsemi 
komisijami. V. M.

Utost"RO]<5a n/
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MLADI PRED KONGRESOM
Že kar navajeni smo, da ob raznih obletnicah pregledamo delo 

in uspehe, ki smo jih dosegli v letu, ki je bilo za nami. Ob pre
gledu dela družbenopolitičnih organizacij ne moremo spregledati 
delovanja mladinske organizacije, organizacije, ki povezuje in zdru
žuje mlade.

Po Vil. kongresu ZKS in X. 
kongresu ZKJ se bo meseca ok
tobra končala javna razprava o 
predkongresnih dokumentih, nato 
pa bo IX. kongres zveze mla
dine. Najprej bodo kongresi po 
republikah in konference po po
krajinah, nato pa še zvezni kon
gres.

Mladina naše delovne organi
zacije naj bi predvidoma končala 
javno razpravo meseca septem
bra.

Razpravljali bomo o statutu so
cialistične mladine Slovenije in 
Jugoslavije ter o resolucijah o 
nadaljnji vlogi in akciji ZSMS 
v izgradnji samoupravne sociali
stične družbe.

Že večkrat smo ugotovili, da 
je mladinska organizacija vklju
čena v delo vseh organov od 
občinskih, mestnih do republi
ških, kjer predstavljamo pomem
bno vlogo pri delovanju teh or
ganov. Mladina je sestavni del 
družbe, življenjski interesi mlade 
generacije pa so interesi delav
skega razreda. Zato mora tudi 
mladina enakopravno in odgo
vorno sodelovati pri reševanju 
temeljnih vprašanj razvoja sa
moupravnega socializma. Svojo 
nadaljnjo akcijo mora usmeriti 
predvsem v borbo za realizacijo 
nove ustave, zavzemati se mora 
za izvrševanje sklepov VIL in X. 
kongresa ZKS in ZKJ, zato so 
republiški in zvezni organi v re
soluciji tudi izhajali prav iz teh 
dokumentov.

Mladina se mora neposredno 
organizirati na vseh področjih 
družbenega življenja, ter s tem 
prevzeti svoj del odgovornosti za 
rezultate tega razvoja.

Mladina mora tesno sodelovati 
s temi organizacijami, povezati 
se mora z delavskim razredom, 
da lahko skupaj z njimi izpelje 
vse revolucionarne spremembe, 
ki so v interesu celotne družbe.

V govoru tovariša Tita na X. 
kongresu ZKJ je bilo še posebej 
poudarjeno, da je izredno po
membna naloga v naslednjem 
obdobju povečevanje marksisti
čnega znanja mladine ter njeno 
družbenopolitično usposabljanje. 
Izobraževanje moramo prenesti 
v bazo, to je v TOZD KS, pred
vsem pa moramo pri tem teorijo 
povezati s konkretno družbeno

prakso. Potrebno je, da zgradimo 
enoten sistem družbenopolitične
ga usposabljanja, pri tem pa je 
pomembna kadrovska politika, 
ki mora biti dolgoročna in na
črtna.

ZSM mora svoja prizadevanja 
strniti v boju za enotno in uskla
jeno uresničevanje socialističnih 
vzgojnoizobraževalnih ciljev. Po
trebno je povezati šolstvo in go
spodarstvo ter zagotoviti vpliv 
širše družbe na programsko us
meritev socialistično organizirane 
šole. V bitki za socialistično or
ganizirano šolo mora marksizem 
postati srž vzgojno-izobraževal- 
nega sistema.

Ustava nam daje priložnost za 
družbeni napredek, zato se mo
ramo zavzemati za takšen razvoj 
proizvajalnih sil in proizvajalnih 
odnosov, s katerimi bomo v ce
loti uveljavili interese delavcev 
in delovnih ljudi. Zato so kon
kretne naloge mladine: odprav
ljanje posledic nestabilnosti, bor
ba za povezovanje gospodarstva, 
za graditev in razširitev indu
strijskih objektov, pomagati mo
ramo manj razvitim področjem, 
iskati notranje rezerve, ter se
veda modernizirati proizvodnjo. 
Potrebno je uveljaviti družbeni 
značaj dohodka. Sredstva ne sme

mo razdeljevati proračunsko, pač 
pa z družbenimi dogovori in sa
moupravnimi sporazumi. Za mla
do generacijo je izredno pereča 
stanovanjska problematika, saj 
je največ mladih brez sta
novanj. Na X. kongresu ZKJ je 
sprejeta posebna resolucija o sta
novanjskih problemih. Na po
dročju stanovanjske politike se 
bo treba zavzemati predvsem za 
nadaljnjo krepitev materialne ba
ze, prispevati je treba v skladu 
z materialnimi možnostmi, spre
meniti je treba politiko razde
ljevanja stanovanj in izgradnjo 
samskih domov ter zgraditi je 
treba čim več stanovanj za mla
de delavce in družine. Prizade
vati si moramo, da bi stanovanj
sko gospodarstvo čimprej organi
zirali v samoupravni stanovanj
ski skupnosti.

Mladi se morajo zavzemati, da 
bi povsod ustanovili samouprav
no delavsko kontrolo. Vloga kon
trole naj bo preventivna in us
merjenja v kontrolo nad dohod
kom. Zagotovili naj bi tudi izo
braževanje članov delavske kon
trole, da bodo lahko lažje oprav
ljali svojo funkcijo.

Idejnopolitično usposabljanje 
ter podružbljanje vseljudske ob
rambe, razvijanje revolucionar
nih tradicij, ter izobraževanje na 
področju družbene samozaščite 
morajo postati sestavni del ak
tivnosti vseh mladih.

Osnovni pogoj za uspešno po
litično delo je informiranje, zato

Mladinska konferenca ZPS v Žireh

mora mladina posvečati tudi vna
prej tej dejavnosti veliko pozor
nost.

Pravilno, pravočasno, strokov
no in vsestransko informiranje 
je eden izmed pogojev razvija
nja učinkovite organizacije, pra
vilnega odločanja in razvijanja 
demokratičnih samoupravnih od
nosov. Mladi se morajo boriti 
proti monopolu nad informira
njem, doseči morajo, da bo sle
herni aktiv v delovni organiza
ciji obveščen o dogajanjih v or
ganizaciji na vseh ravneh.

Ob konkretnih vprašanjih naj 
mladinska organizacija mlade 
ljudi pritegne v družbenopoliti
čno življenje v duhu programa 
bitke za samoupravni socializem, 
ki je izražen v programskih ci
ljih, ideologiji in političnih smer
nicah ZKJ.

Mladinska organizacija naj do
bi novo ime: Zveza socialistične 
mladine Jugoslavije. To ime na- 
značuje socialistično naravo or
ganizacije. hkrati pa tudi njeno 
nalogo, da združuje in družbeno 
politično organizira najširše slo
je mlade generacije.

Vsak član zveze socialistične 
mladine pripada določeni osnov
ni organizaciji ter v njej oprav
lja in uresničuje s statutom do
ločene pravice in dolžnosti.

Ker mladina deluje kot sestav
ni del organiziranih socialističnih 
sil, se mora udeleženost mladine 
izražati tudi v večjem družbeno
političnem življenju preko zveze 
komunistov, socialistične zveze, 
zveze sindikatov ter v akcijah 
teh organizacij: zato je potrebno, 
da se s spremembami v organiza
cijskih oblikah zagotovi, da bodo 
v organizacijah in forumih so
cialistične zveze in zveze sindi
katov proučevali tista vprašanja, 
za katera je mlada generacija 
najbolj neposredno zainteresira
na.

ZK kot avantgarda delavskega 
razreda ima odločilen vpliv na 
aktive mladih komunistov, ki mo
rajo postati idejnopolitično jedro 
mladih. Neprenehoma morajo 
spremljati delovanje posamezni
kov, in jih v kolikor se s svojim 
delom in načinom odlikujejo pri 
reševanju družbenih problemov, 
predlagajo za sprejem v ZK. Pri 
nas lahko ugotovimo, da se je 
mladinska organizacija v glav
nem že reorganizirala in prila
godila novim spremembam, ki 
jih nakazuje statut ZSMS. Ver
jetno pa bo potrebno v statutu 
ZSMS in statutarnem dogovoru 
sindikata natančneje opredeliti 
delo in ime organizacije.

Miloš Matos

NOVICI
V mesecu juniju in juliju smo 

sprejeli dve mladinski delegaci
ji: državno delegacijo komunistič
ne mladine Kube in delegacijo 
mladinskih organizacij zahodno- 
nemškega mesta VViesbaden, de
legacijo, ki že vrsto let izme
njuje stike z mladino iz Ljublja
ne.

V spremstvu predsednika kon
ference za mednarodne odnose 
pri RK ZMS Sandija Ravnikarja 
sta kubansko delegacijo sprejela 
predsednik delavskega sveta OZD 
TZ Litostroj tov. Karol Gornik in 
predsednik konference ZMS Lito
stroj tov. Janez Elikan.

Zelo številno delegacijo mla
dinskih organizacij Wiesbadna 
pa so sprejeli tov. Viktor Noli- 
mal, direktor TOZD FI, tov. Alf
red Tomažič in predsednik kon
ference ZMS Litostroj, ter še ne
kateri člani predsedstva ZMS Li
tostroj.

Gosti so si ogledali proizvodne 
obrate, potem pa so se z gosti
telji pogovarjali o delu v proiz
vodnji, o delu samoupravnih or
ganov in družbenopolitičnih or
ganizacij. Naj večje zanimanje pa

so pokazali za način izobraževa
nja, nagrajevanja ter za samo
upravne odnose.

— o—

Naši mladinci so se udeležili 
tudi nekaterih pomembnih akcij. 
Tako se je tov. Vlado Pirc ude
ležil delovne brigade Kozjansko 
74 in s tem prek našega podjetja 
pomagal pri razvoju in obnovi 
od potresa porušenega dela slo
venske zemlje.

Predsednik komisije za splošni 
ljudski odpor tov. Milan Zormite 
se je s strani našega aktiva ude
ležil kadrovsko-pohodne enote 
AVNOJ 74. Ob prehojeni poti 250 
kilometrov so Obujali in razvijali 
tradicije NOB, pri tem pa so se 
seznanili z novimi kraji ter na
činom življenja v naših bratskih 
republikah.

Sekretar konference ZMS Li
tostroj tov. Josip Filež in član 
predsedstva ZMS Litostroj tov. 
Jordan Kanž pa sta z ostalo mla
dino Ljubljane vrnila obisk mla
dini zahodnonemškega mesta 
VViesbaden in s tem prispevala 
k razvoju medsobojnih odnosov.
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ZAPOSLENI

TOZD Zunanja storitvena eno
ta

Terčelj Rudi, Novljan Alojzija, 
Novšak Frančiška, Petrič Anto
nija, Brezar Alojzija, Maucher 
Janja, Podpečan Antonija, Žab- 
jak Frančiška, Žigon Terezija.

TOZD Izobraževalni center Li
tostroj

Jalšovec Ljudmila, Pungartnik 
Gabrijela

DS — SSP Direkcija + POAE 
Ramadan el Sawi, Nered Iva

DS — SSP Kadrovsko splošni 
sektor

Delič Delija, Gorenčič Anton, 
Milosavljevič Radomir, Papež Ci
ril, Demšar Stanislava.

DS — SSP Sektor za projekti
ranje in razvoj.

Ausman Herbert, dipl. ing., Au- 
guštin Franc, Bratun Alojz, Če
bular Marjana, Godnjavec ing. 
Ciril, Jarc Silva, Lapuh Julijana, 
Šantl Iva, Hočevar Jože, Kabaj 
Vinko, Hanc Antonija, Jagodič 
Ana, Porenta Marjan.

DS — SSP Nabavni sektor
Babič Franc, Sadar Albin.
DS — SSP Prodajni sektor
Jaklič Franc, Krtevski Dragu- 

tin, Kosi Alojzija, Kosterca Ja
nez, Didanovič Prvoslav.

DS — SSP Sektor za finansira
nje in poslovno računovodstvo

Rihar Ivana.

TOZD Proizvodnja polizdelkov 
Pečjak Ivan 
Kralj Alojz 
Hrovat Janez

Volfand Zvonimir, dipl. ing., 
Železnik Franc, Dremelj Sonja, 
Ladiha Anica, Varlec Vili-Peter, 
Brodnik Janez, Guzelj Katja, 
Mundar Josip.

TOZD proizvodnja polizdelkov
— Modelna mizama 

Klemenčič Vinko, Mrak Vinko. 
TOZD Proizvodnja polizdelkov

— Siva livarna
Fabjan Alojz, Francelj Adolf, 

Kastelic Rudolf, Novak Damjan, 
Stašuk Stjepan, Šušteršič Brane, 
Žunter Stanko, Florjan Franc, 
Dernikovič Ludvik, Grobler Jo
žef.

TOZD — Pl Siva livarna 
TOZD Proizvodnja polizdelkov

— Pločevinama
Šimunič Milena, Bukovec Fer

dinand. Dornik Štefan.
TOZD Proizvodnja polizdelkov

— Jeklo livarna
Bradeško Stanislav, dipl. ing., 

Mlakar Karel, Lugarič Franjo, 
Papež Vincenc, Bevk Franc, Pa- 
rizovič Muharem, Smrekar Alek
sander, Pugelj Franc.

TOZD Proizvodnja finalnih iz
delkov
Starman Janez 
Pirman Srečko

Budna Ciril, Grabnar Vincen
cij, Kožar Viktor, Stankovič Cvet
ko, Zadravec Matevž, Žago Ivo,

Kimovec Janez, Smrtnik Jerica, 
Petranovič Milan.

TOZD Proizvodnja finalnih iz
delkov — Obdelava

Martin Rupert, Venčeslav Miš- 
maš.

Aljaža Peter, Blatnik Franc, 
Strban Peter, Strnišnik Ivan, 
Unijat Zvonko, Mucher Stanislav, 
Gole Jože, Grm Leopold, Hofer 
Rudolf, Kepa Janez, Kreča Vil
jem, Marinčič Alojz, Meglen 
Franc, Meglen Ignac, Novak Fi
lip, Plankar Viktor, Redselj Mar
tin, Šterenc Viljem, Pirnat Anton, 
Sadar Alojz, Ferme Gotard, Ko- 
šatko Jaroslav, Meglen Angela, 
Mojstrovih Anica, Novak Jurij, 
Perhaj Marjan, Pauč Drago.

TOZD Proizvodnja finalnih iz
delkov — Montaža

Pihler Marjan, Gazič Čazim, 
Prijatelj Ivan, Šporn Franc, Gra
car Karel, Metelko Alojz,' Pate 
Ciril, Trobec Jože, Grošelj Ivan, 
Kopitar Peter, Nadu Stanislav, 
Rajkovič Anton, Slakan Janez, 
Stankovič Rij a.

TOZD Servis
Novak Alojz, Ilc Božidar, Ko- 

plan Roman, Seliškar Stanislav.
TOZD - IVET 

Bratuša Stanislav 
Dugolin Jože 
Vider Janez

Kržišnik Franc, Peter Janez, 
Premk Adolf, Virant Anton, Ken
da Franc, Kramar Alojz, Rotar 
Stanislav, Atoni Janez, Mohorko 
Jože, Mehle Jože.
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TOZD Zunanja storitvena eno
ta

Ljudmila Tavčar.
Poreber Joža, Koštrun Ana, 

Božič Jožefa, Klobasa Zdenka, 
Perišič Dušanka, Pirc Ivana.

TOZD Izobraževalni center Li
tostroj

Horvat Mihaela, Selakovič Jo
žica, Svoljšak Franc.

DS — SSP Direkcija + POAE
Gruden Anica.
DS — SSP Kadrovsko splošni 

sektor
Ludvik Jernejčič.
Vidmar Ivan.
DS — SSP Sektor za projekti

ranje in razvoj
Anzeljc Alojz, Bizovičar Zvon

ko, Klemenc Vida, Stražišar Ja
nez, dipl. ing.

DS — SSP Prodajni sektor
Ecimovič Vojin, dipl. ing., Gole 

Ciril, Miklavčič Viktorija, Ne
manič Angela, Babič Ivan, Ibra
himovih Nebi.

DS — SSP Sektor za finansira
nje in poslovno računovodstvo

Sedmak Marija.
TOZD Proizvodnja polizdelkov
Cimerman Martin, Rihar Mar

jeta, Premec Marija, Romih Jo
že.

TOZD Proizvodnja polizdelkov 
— Siva livarna

Klinc Janez, Gorenc Andrej, 
Sadar Alojz.

TOZD Proizvodnja polizdelkov
— Pločevinama

Gudiček Franjo.
TOZD Proizvodnja polizdelkov

— Jeklo livarna
Kompoš Aleksander, Košak Fe

liks, Kraljič Feliks, Sodec Jože, 
Godec Franc, Grm Ciril, Lekan 
Feliks, Perko Damjan, Perko 
Franc, Struna Miroslav, Tram- 
te Stanislav.

TOZD Proizvodnja finalnih iz
delkov

Kosi Franc, Marinček Janez, 
Torkar Pavel, Rupnik Alojz, 
Premk Mihael.

TOZD Proizvodnja finalnih iz
delkov - Obdelava

Prošek Franc, Godec Alojz, Mi
ketič Mirko, Nemanič Alojz, Ob
lak Franc, Prosen Franc, Rihar 
Franc, Sadar Henrik, Kodrič Jo
žef.

TOZD Proizvodnja finalnih iz
delkov — Montaža

Mlinar Jernej, Brajak Stjepan, 
Muharemovič Nedati, Šprohar 
Vladimir, Veber Pavel, Prijatelj 
Ivan, Berčič Miran, Stanko Mijo, 
Skušek Pavel, Blatnik Jože, Mrak 
Rudolf, Sušnik Anton.

TOZD Servis
Mučič Josip, Sadar Ignac.
TOZD - IVET
Jagodič Milutin, Katilovič Ma- 

to, Blatnik Ciril, Srebemjak 
Franc, Zibelnik Stanislav, Adler 
Ciril.
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Nov aktiv mladih delavcev

Brigadirji na gradbišču doma družbenopolitičnih organizacij 
v Lesičnem na Kozjanskem

Kozjansko 974

Dne 2. julija 1974 smo se mla
dinke in mladinci-delegati iz 
TOZD ZPS zbrali na ustanovni 
seji konference aktivov mladih 
delavcev.

Od skupnega števila delegacij 
28 se je vabilu odzvalo 24 dele
gacij, to je 86 %.

Priprave za sejo so se odvijale 
v naj večji meri v Ljubljani in naj 
pripomnim, da smo se tu prav 
mladi iz OZD Litostroj kar dob
ro odrezali. V obdobju priprav 
smo se predstavniki vseh podje
tij večkrat sestali, izdelali osnu
tek pravil in poslovnika, ter pri
pravili smernice našega delovne
ga oziroma akcijskega programa.

Na ustanovni seji smo pravila 
in poslovnik sprejeli soglasno in 
brez večjih pripomb. To je tudi 
dokaj razumljivo, saj smo o tem 
že prej razpravljali pa tudi ne
kaj popravkov smo vnesli še v 
pripravljalnem obdobju. Če gle
damo z organizacijske plati, že 
ustanovna seja konference akti
va pomeni velik dosežek. Dobro 
pa se zavedamo, da nas glav
na naloga, da uresničimo vse na
loge, ki smo si jih zadali na tej 
seji, šele čaka. Ena naših glavnih 
nalog v bodoče bo v tem, da bo-

Izlet je bil na programu in 
prijavljenci na seznamu — 
vseh skupaj 25. Da ste se dva 
čez noč skesala, smo ugotovili 
pri preštevanju. Tudi akademska 
četrt ju ni prinesla, zato smo 
oprtali nahrbtnike in jo v gos
jem redu mahnili v sotesko Mar
tuljka. Priznati je treba, da so 
v zadnjih letih speljali prav le
po stezico skoznjo in nič vet
rn treba telovaditi čez kamenje 
in zasilne brvi kot pred leti. Do 
spodnjega slapa smo ujeli ravno 
pravšen tempo in pripekajoče 
sonce je že povedalo, katere de
le obleke je bolje odložiti-

Med potjo do Rajskih livad 
smo se čudili, kako je tudi v 
ta svet v takem obsegu mogla 
prodreti bolezen na bukovju.

Zadnje pogačice so se umaknile 
čeveljcem v najlepšem razcvetu. 
Cena, ki sta jo za ogled teh ču
dovitih cvetov morala plačati 
dva udeleženca izleta z ohladitvi
jo v ledenomrzlem potoku, ni 
bila previsoka.

mo z aktivnim delom lahko pri
pomogli k izvajanju določil nove 
ustave v praksi. Le na tak na
čin bomo mladi imeli odloču
joč vpliv na delitev dela na pro
izvodnjo, pri dellit/vi dohodka v 
okviru ZPS. Če pa želimo to do
seči, bomo morali še uspešneje in 
bolje izvajati proizvodne naloge.

Nadalje se bomo morali zavze
ti za čim hitrejše reševanje sta
novanjskih problemov, saj je ta 
problem eden tistih, ki najbolj 
tare mlade ljudi.

Veliko naporov bomo morali 
vložiti tudi na področju izobra
ževanja in sicer predvsem na po- 
dročju dopolnilnega ter družbe
nopolitičnega izobraževanja.

Razvijanju športno rekreacij
skega in kulturnega življenja bo
mo prav tako morali posvetiti 
več pozornosti, tako da mlad de
lavec ne bo le objekt, temveč 
subjekt-ustvarjalec športno-rekre- 
acijskega oz. kulturnega življe
nja tam, kjer živi in dela.

Vsem tem in še mnogim dru
gim nalogam pa prav gotovo ne 
bomo kos, če se za to ne bomo 
kar najbolj zavzeli. Še posebej 
to velja za mlade komuniste, ki 
se bomo kot vodilna družbeno-

Skozi senčen gozd se je precej 
strmo vzpela steza v breg, ne
katerim postregla s »ta resnimi« 
klini in jekleno varovalno vrvjo, 
vse (vključno s psičko hajko) pa 
srečno pripeljala na cilj — raz,- 
sežno planjo v amfiteatru De
bele peči. Izletnike so pozdravih 
modrooki encijani, dišeče jože- 
fovke, hladna studenčnica in va
bljivo snežišče. Ob martinčkanju, 
kepanju in obveznem fotografi
ranju je čas hitro minil, hajka 
je sicer na določenih mestih pri 
vrnitvi morala v gospodarjevo 
naročje, zato pa se je sicer to
liko bolj samostojno spuščala v 
dolino. Kratek počitek pri zgor
njem Martuljkovem slapu je bil 
vsem dobrodošel, čeprav v doli
no ni bilo več daleč.

Prav prijeten izlet — ne samo 
za tiste nad 2 x 25, mikaven prav 
tako za mlajše (vključno hajko), 
saj je marsikomu odkril enega 
res lepih prostorov pod soncem.

ETO

politična sila trudili za čim do
slednejše izvajanje programa. Le 
na tak način, z aktivnim delova- 
nlem bomo v naše vrste priteg
nili nove moči ter tako postali še 
močnejša in bolj homogena orga
nizacija, ki bo kos vsem zastav
ljenim nalogam.

Po razpravi smo izvolili novo 
vodstvo konference aktivov mla
dih delavcev.
— Za predsednika je bil izvoljen 

tov. Pivik Stane
— Za podpredsednika je bil iz

voljen tov. Muršek Alojz
— Za sekretarja je bil izvoljen 

tov. Janez Zupan.
J. Filež

Brigadirja pri delu

Kozjansko je gospodarsko ne
razvito področje poleg tega pa ga 
je prizadel še potres. Zato smo 
mladi sklenili, da tem ljudem 
pomagamo v delovni akciji. Le
tos je prvič organizirala mladin
sko delovno brigado ZMS Ljub
ljana.

Tudi v našem predsedstvu smo 
sklenili ,da pošljemo enega mla
dinca v to solidarnostno akcijo.

V Lesično na Kozjanskem sem 
prispel dne 20. VIL Najprej sem 
se javil komandirju, ki me je 
na kratko seznanil z delom bri

gade. Brigada je prenočevala in 
se hranila v osnovni šoli Lesič
no. Nato sem si s kolegi ogledal 
delovišče kulturnega doma oz. 
dom družbenopolitičnih organiza
cij. Z delom brigadirjev, ki vid
no napreduje, tako na gradbišču 
doma kakor tudi na izikopu vo
dovoda Vinodol —Klake, so doma
čini zadovoljni. Posebno pa se ve
sele novega doma. Vsi pričaku
jejo bolj organizirano politično, 
kulturno in družabno življenje.

Delali smo pri izkopu vodovo
da v hribovski vasi. Trasa vodo
voda je vodila skozi deloma ka
mnito, deloma močvirnato po
dročje, zato je bilo delo precej 
težko. Po delu smo se brigadirji 
po svoje tudi zabavali. Na dan 
vstaje slovenskega naroda, smo 
imeli krajši kulturni večer, ki se 
je končal z rajanjem ob kresu. 
Takrat, ko sem bil v verigi ple
salcev kola, sem se zavedal, kaj 
pomeni biti med brigadirji, kjer 
se krepi bratstvo in enotnost ju
goslovanskih narodov in da bo 
ta mladina vredna čuvanja pri
dobljenih vrednosti starejše ge
neracije.

Sedaj pa še deset šaljivih bri
gadirskih zapovedi:

1. Spoštuj le tistega boga,
ki v žepu kaj denarja ima.

2. Ne žali Miranovega imena,
ker na pragu je že itak druga iz
mena.

3. Upoštevaj dan počitka,
da pomiri od vinjaka se ritka.

4. Spoštuj komandanta in druge zveze, 
kajti le po njih se v kuhinjo pri
leze.

5. No prešuštvuj, ko Nina pride, 
za lopato raje prime.

6. Ne kradi, ker kar boš skupaj spravil, 
ti bo spet nekdo pobrigadil.

8. No želi bližnjega si žene,
kaj lajšal bi poročenim življenje.

9. Ne kradi bližnjemu blaga,
saj komandant prav vse ti da.

10. Ne laži, da boli te glava, 
saj veš, takrat se kisa slama.

Kot refrem desetim zapovedim pa je 
pristavil komandant »Ne, joči če si sam, 
saj punce štiri le imam.

Lado Pirc

Delo je 23. VIII. objavilo vest 
z naslovom

Novembra HE Mratinje
»Če bodo dela potekala po na

črtu, bodo v hidrocentrali Mra
tinje čez dva meseca proizvedli 
prve kilovate električne energije. 
Ta veliki objekt, zgrajen v ka
njonu Pive, bo potem ko bo delal 
z vso zmogljivostjo, dajal na leto 
skoraj milijardo kilovatnih ur 
električne energije. S tem se bo 
znatno zmanjšala energetska kri
za v Črni gori, aluminijska indu
strija pa bo dobila zanesljivega 
preskrbovalca z električno ener
gijo.«

Litostroj je izdelal za HE Mra
tinje tri Francisove turbine po 
117.800 kilovatov pri padcu 162 m 
in drugo pomožno turbinsko 
opremo v skupni teži 1022 ton.

Turbine sodijo med doslej naj
večje v Litostroju konstruirane 
Francisove turbine.

Z enega naših izletov
(Za Akom 22 VI.)

LANTI - JUBILANTI - JUBILANTI - JUBILANTI -
20 LET SO V LITOSTROJU 

ZAPOSLENI

TOZD Zunanja storitvena eno
ta

Pajk Viktor, Šparemblek Mari
ja.

TOZD Izobraževalni center Li
tostroj
Peček Anton, Tršinar Ivan, Gart
ner Anton, Kunaver Janez, Luz
nar Janez, Tome Ladislav, Umek 
Bogomir.

DS - SSP Kadrovski splošni
sektor

Jančar Kristina, Jerin Brani
slav.

DS — SSP Sektor za projekti
ranje in razvoj

Lukane Ivanka, Amon Pavle, 
dipl. ing., Frank Rajko. Klement 
Marjan, Lovšin Marjan, Pirc ing. 
Janez, Pospiš ing. Josip, Potočki 
ing. Rudolf, Ravnikar Silvester, 
Žakelj Janez, Mihelčič Janez, Kr
melj Franc, dipl. ing.

DS — SSP Nabavni sektor
Doma Dominik, Zorman Jože, 

Lah Ivan.
DS — SSP Prodajni sektor
Jože Šturm, dipl. ing., Albin 

Gorše.
Gerkšič Anton, Babšek Mihae- 

ia, Luxa Ljubo, dipl. ing. Koro
šec Venčeslav.

DS — SSP Sektor za finansi
ranje in poslovno računovodstvo

Potočnik Marija.

TOZD Proizvodnja polizdelkov 
Kočar Avgust, Gruden Alojz, 

Seliškar Franc, dipl. ing., Cenkar 
Jože, Škof Stanislava, Mikič 
Stanko.

TOZD Proizvodnja polizdelkov
— Modelna mizama

Hran j ec Ivan, Lekše Anton, 
Gregorec Franc, Funkelj Alojz. 

TOZD Proizvodnja polizdelkov
— Siva litina

Pivač Muharem, Golobič Franc, 
Hočevar Anton, Velikonja Šte
fan, Žugič Jože, Hočevar Ivan, 
Osredkar Franc, Srša Valentin, 
Tkalčič Jože, Širec Ferdinand. 

TOZD Proizvodnja polizdelkov
— Pločevinama

Matjašič Roko, Pave Vincencij, 
Šmid Stanislav, Burnik Ernest, 
Stanojevič Stojan, Povše Domi
nik.

TOZD Proizvodnja polizdelkov
— Jeklo livarna

Klobučar Josip, Koželj Anton, 
Metelko Lovrenc, Metelko Šte
fan, Rogač Jože, Saje Karel, Le
bar Jože, Marič Viktor, Bukovec 
Frančišek.

TOZD Proizvodnja finalnih iz
delkov 

Jože Bregar.
Nolimal Viktor, dipl. ing., Hum- 

ski Jože, Pečjak Jože, Torkar 
Ivan, Podbevšek Franc, Pečar 
Jože, Gostič Janez, Kosmač Bo
gomir, Smole Ivan, Cerkvenik 
Milan, Žbontar ing. Ivan.
TOZD FI Obdelava

Janez Križaj, Peter Bertoncelj.

Hren Slavko, Sajovic Pavel, 
Stoj nič Jože, Španovič Milan, 
Glavan Janez, Kašček Jože, Ma
renče Rajko, Markovič Alojz, 
Podlipec Franc, Vrenčur Janez, 
Jordan Jože, Novak Franc, Žni
daršič Vida, Želič Filip.

TOZD Proizvodnja finalnih iz
delkov — Montaža

Fekete Djordje, Kikelj Jože, 
Nose Feliks, Podboj Franc, Gri- 
gilo Anton, Anžič Ivan, Soten- 
šek Lavoslav, Mužar Alojz, Turn
šek Alojz, Bolha Oton, Tekavec 
Alojz, Merc Avgust, Štokelj ing. 
Silvan.

TOZD Servis
Jevnikar Franc, Žagar Valen

tin.
TOZD - IVET
Ban Stanislav, Perušek Rudi, 

Smerkolj Anton, Kramžar Anton, 
Barber Štefan, Zupanič Alojz, 
Kralj Milan, Dolinar Kost j a, Žo
har Angela, Drugovič Marija, 
Simčič Franc.

25 LET SO V LITOSTROJU ZA
POSLENI

TOZD Zunanje storitvena eno
ta

Sonja Grošelj.
Dežutelj Zofija, Lozar Tončka, 

Kajdiž Antonija, Škrjanc Ana.
TOZD Izobraževalni center Li

tostroj
Pečirer Rafael, Bizjak Valen

tin, ing., Šerbec Voj mir.
DS - SSP Direkcija + POAE
Čuček Živo j in, dipl. ing.

DS — SSP Kadrovsko splošni 
sektor

Milan Seme, dipl. iur„ Ciril 
Venika.

Habič Alojz, Snoj Jožica 
DS — SSP Sektor za projekti

ranje in razvoj
Jerše Lado, Pahor Andrej, Po

žar ing. Bogdan, Radelič Dani
lo, Valentinčič Milan, Križaj Ja
nez, Žmahar Franjo, Merklin 
Marija

DS — SSP Nabavni sektor 
Urbančič Vekoslav, Škrjanec 

Milan, Češnik Janez, Jus Marija, 
Mijatovič Previglav, Sotlar Ja
nez, Markelj Stanislav.

DS — SSP Prodajni sektor 
Matos Rafael
TOZD Proizvodnja polizdelkov 
Šipelj Jože, Komac Majda, 

Momčilovič Marko, Šurla Ivan 
TOZD Proizvodnja polizdelkov

— Modelarna mizama 
Kovačič Franc, Maričič Ivan,

Skubic Alojzija.
TOZD — Pl Siva livarna 
Ravbar Ivan, Mesarko Stani

slav, Tekavčič Jože, Bučar An
ton.

TOZD Proizvodnja polizdelkov
— pločevinama 

Marušič Marjan.
TOZD — Pl Jeklo livarna 
Alojz Potisek, Franc Kovač, 
Lucu Aleksander, Jakofčič An

ton, Pongrac Peter, Saletinger 
Ferdinand, Sapor Anton, Galič 
Božo.

JUBILANTI
TOZD Proizvodnja finalnih iz

delkov
Toplak Alojz, Primc Francka, 

Vidic Vladimir, Ravnohrid Franc, 
Jesenšek Ivan, Kantič Rudolf, 
Škulj Jože.

TOZD FI Obdelava
Borivoj Jankovič, Metod Erpič.
Bricelj Vinko, Čemažar Karel, 

Gorjup Ivan, Klobčar Ivan, Kni
fic Matija, Koderman Štefka, 
Markelj c Jože, Podreberšek Ma
rija, Skelendžič Nikola, Gal Jo
že, Belič Ivan, Erjavec Stanko, 
Fuks Anton Lipušček Stanislav, 
Tomšič Janez, Glinšek Milan, 
Kos Bojan, Kožuh Marija, Lovše 
Franc, Nahtigal Alojz, Oven 
Franc, Koprivnik Stanislav.

TOZD — FI Montaža
Gril Anton, Opaka Avgust, Po

točnik Franc, Žnidaršič Ivan, 
Zavašnik Jože, Slana Ludvik, Lo
trič Anton, Artač Stanislav, Kra
marič Franc, Jurček Franc, Kri
stan Ernest, Gerdina Vladislav, 
Jutrsek Alojz, Sušnik Franc, Ja
vornik Rafael, Barle Alojz, Haf
ner Franc, Lendero Stanko.

TOZD Servis
Jež Štefan, Kastelic Bogdan
TOZD -IVET
Bogomil Podboj, Jože Toni.
Darlič ing. Janez, Hočevar Vin

cencij, Hrovat Ciril, Okretič Jo
že, Bolta Zvonimir, Pavli Aloj
zij, Sedej Nikola, Kralj Ana, Pe- 
rovšek Jožefa Željko Anton, Kve
der Dimitrij, Žerovnik Ladislav.



STRAN 6

Z namenom, da bi se bolj spoznali med seboj, smo predsedni
kom delavskih svetov združenih podjetij strojegradnje zastavili 
naslednja vprašanja:
1. Kako dolgo že obstaja vaša tovarna in kaj ste najprej proizvajali 

oziroma s čim ste začeli?
2. Kaj štejete za največji uspeh vašega podjetja v letošnjem letu?
3. V čem vidite vi kot samoupravljavec pomen združitve v ZPS?

Do zaključka redakcije časopisa smo prejeli že nekatere odgo
vore in se zanje najlepše zahvaljujemo. Zaradi izčrpnih misli, ki 
so nam jih posredovali, bomo besedila objavljali tudi še v nasled
njih številkah našega glasila. Tokrat vam predstavljamo prve štiri.

COSTOL 
Nova Gorica
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Eli ► KOVINO
> Unec

Leto 1947, leto, ko je bilo Slo
vensko Primorje priključeno Ju
goslaviji, je obenem tudi rojstno 
leto našega podjetja.

Morda bi bilo zanimivo poudari
ti, da je v času, ko so se itali
janski prebivalci selili onstran, 
za nove začrtane meje, Josip 
Štrukelj s pomočjo svojih delav
cev le en dan pred priključitvijo 
tega ozemlja k Jugoslaviji, pre
peljal stroje na našo stran. Te 
stroje je dal postaviti v neko 
bivšo italijansko zapuščeno de
lavnico, ki je bila oddaljena le 
nekaj korakov od meje.

Povojno obdobje je bil čas ob
nove in zato je bilo pač razum
ljivo, da so tudi v omenjeni de
lavnici delali to, kar je bilo v 
teh časih najbolj potrebno: po
pravljali so orodje, nudili razne 
usluge tovarni salonita Anhovo 
ter bližnjim opekarnam v Biljah 
in Renčah, obenem pa so že na
črtovali izdelovanje ulitkov. Ta
ko so že februarja leta 1948 ulili 
prve ulitke.

V teh letih seveda o kakšni 
pravi industriji še ni bilo mo
goče govoriti. Seveda smo si vsi 
želeli, da bi podjetje čimprej pre
raslo iz obrtniške dejavnosti v 
industrijsko, zato smo se tudi 
odločili za rekonstrukcijo. Leta 
1960 je podjetje dobilo novo de

lavnico in upravno poslopje. Le
ta 1963 je bila dograjena strojna 
delavnica, leta 1967 pa nova dvo
rana v livarni.

Leto 1956 je prineslo nove spre
membe. Kolektiv je sprejel od
govorno in težko nalogo: za po
trebe solkanske pekarne je bilo 
treba izdelati mešalec testa. Le 
štiri leta kasneje pa je skozi še 
premajhna vrata romal prvi či
stilni stroj — peskalni stroj.

V srcih naših delavcev je zras
lo spoznanje: sposobni smo
ustvarjati. In \to dejstvo in spo
znanje nas je v lanskem in letoš
njem letu pripeljalo do zavidlji
vega uspeha: ponudnikom lahko 
dobavimo opremljeno pekarno in 
opremo za srednjeveliko polav
tomatsko livarno; z drugimi bese
dami, inženiring na področju pe
karstva in livarstva.

Danes že lahko trdimo, da se 
podjetju Gostol odpirajo nove in 
svetle perspektive, saj v Čiginju 
na Tolminskem raste nova tovar
na. Že pred pol leta so se v nove 
proizvodne prostore preselili de
la in napredka željni delavci, a 
s tem naši načrti še niso konča
ni, saj bomo letos prav tu spet 
gradili.

Nespornim uspehom v proiz
vodnji se pridružujeta še dve

tehtni samoupravni odločitvi: 
ustanovitev štirih temeljnih or
ganizacij in združitev v Združeno 
podjetje strojegradnje.

Pomen združitve v združena 
podjetja strojegradnje je vsestran
ski: doseči višjo stopnjo organi
ziranosti poslovanja in skupno 
programiranje proizvodnje. V 
združenju bomo lahko bolj eko
nomsko izkoriščali svoje proiz
vodne kapacitete, dosegli bomo 
rentabilnejšo proizvodnjo, škrat 
ka, bolje bomo gospodarili pa tu
di socialna varnost delavcev bo 
prav gotovo večja.

Ob koncu lahko ugotovimo: 
cilj poznamo, potrebno se je le 
lotiti uresničevanja nalog.

1. V želji, da bi se med seboj 
v ZPS bolj spoznali, bi napisali 
nekaj o razvoju, uspehih, načrtih 
in pomenu združitve v ZPS za 
kovinsko podjetje »KOVIND« 
Unec pri Rakeku.

Kovinska industrija »KOVIND« 
Unec pri Rakeku, se je razvila 
iz prvotne obrtne delavnice iz 
leta 1947 na Rakeku, a značilno
sti obrtniške proizvodnje je ob
držala tudi po preselitvi v Unec 
pri Rakeku leta 1962.

Podjetje je v svojem razvoju 
doživljalo različne spremembe, 
spremenilo je na primer tudi svo
je ime; proizvodni program je 
bil še vedno značilen za obrtniš
ko proizvodnjo in je bil precej 
odvisen od kooperacije. Poskusi, 
da bi svoje izdelke začeli tudi 
serijsko izdelovati, žal niso ro
dili uspehov.

Veliko spremembo je podjetje 
doživelo leta 1968, ko smo spre
jeli nov program, in sicer VALJ
ČNE TRANSPORTNE NAPRAVE 
za lesno — predelovalno indu
strijo in to predvsem za proiz
vodnjo ploskovnega pohištva.

Zaradi vedno večjega povpraše
vanja po teh izdelkih smo s te
meljitimi raziskavami in ob upo
števanju želja, pripomb in pred
logov uporabnikov naših trans
portnih naprav, uspeli popolno
ma izpolniti ta program.

Plod teh prizadevanj je v tem, 
da smo uspeli izdelovati zelo pre-Čistilca ulitkov da, pohiteti je treba (Foto J. J.)

METALNA
Maribor

Metalna, tovarna za investicij
sko opremo in izvajanje inženi
ringa v Mariboru, spada v vrsto 
naj starejših podjetij jugoslovan
ske kovinske predelovalne indu
strije. Ustanovljena je bila na 
pragu tridesetih let tega stolet
ja, kmalu potem, ko so utihnili 
topovi prve svetovne vojne. Na
stala je v času, ko se je začela 
zgodovina prve jugoslovanske 
države, katere komaj omembe 
vredna in nerazvita industrija je 
bila skoraj povsem odvisna od 
inozemskih gospodarjev in tuje
ga kapitala. V takem, za tuje 
industrialce in finančne mogot
ce ugodnem ozračju, je kakor 
marsikje drugje v deželi, tudi v 
Mariboru skupina tujcev in do
mačinov ustanovila delniško 
družbo pod imenom Splošna 
stavbna družba.

Iz delnic leta 1920 ustanovlje
ne Splošne stavbne družbe se je 
nekaj deset let pozneje razvila 
današnja METALNA. O ustano
vitvi tovarne, ki so jo v času 
svojega obstoja večkrat preime
novali, kakor so se pač menja
vali njeni lastniki in pa obdobja 
njenega razvoja, je ohranjeno 
zelo malo dokumentarnega gra
diva. Eden izmed redkih, če ne 
edini dokument iz tiste dobe je 
POSVEDOČBA, prepis zapisnika 
ustanovnega občnega zbora Splo
šne stavbene družbe, ki je bil 
6. januarja v sejni dvorani Ja
dranske banke v Ljubljani.

Ustanovitelji nove družbe so 
bili: Ljubljanska kreditna ban
ka, Jadranska banka in švicarski 
konzorcij, graditelj elektrarne 
Fala, čigar predsednik je bil inž. 
Josef Rosshandler z Dunaja.

Današnja Metalna je nastala 
v okoliščinah, ki so ji že ob sa 
mi ustanovitvi dale pečat iz elek
trarne nastalega in za izgradnjo 
bodočih elektrarn določenega 
specializiranega proizvajalca hi
dromehanske opreme. Švicarska 
firma, ki je že pred začetkom 
prve svetovne vojne začela gra
diti elektrarno Fala, je na grad
bišču opremila delavnico, v ka
teri je izdelovala železne kon
strukcije za elektrarno. Po do
graditvi elektrarne je ostalo na

gradbišču precej gradbenega ma
teriala in vodstvo švicarske fir
me je jelo razmišljati, kako in 
za kaj bi bilo mogoče porabiti 
ves ta material in pa dokaj do
bro opremljeno delavnico. Želja 
po dobičku je švicarsko firmo 
napeljala na misel, da bi neiz
koriščeni material in osnovna 
sredstva prodala. Povezala se je 
s takrat nastajajočimi denarnimi 
zavodi, ki so bili voljni v sode
lovanju z avstrijskim kapitalom 
odkupiti opuščeno delavnico za 
potrebe na novo ustanovljene 
družbe. Ugodne prometne zveze, 
železniška proga Dunaj — Mari
bor—Trst ter cesti Dunaj—Ma
ribor in Maribor—Zagreb kakor 
tudi cenena delovna sila v oko
lici Maribora so dale ustanovi
teljem pobudo, da so odkupili na 
Teznem, ob samem križišču teh 
pomembnih mednarodnih poti, 
ustrezno zemljišče, postavili de- 
lavniško stavbo in vanjo preme
stili stroje in drugo opremo iz 
opuščene delavnice na Fali.

Na tezenskem zemljišču, ki je 
merilo 46.420 m2, je družba sezi
dala delavniško dvorano zazidal
ne površine 2.580 m2 za proizvod
njo železnih konstrukcij in mo
stov, ki je začela obratovati sep
tembra leta 1921. Opremljena je 
bila s stroji, prirejenimi na elek 
trični tok, ki ga je dajala elek
trarna Fala. Delavnica, s progo 
povezana z južno železnico, je 
lahko izdelala letno 1.500 ton že
leznih konstrukcij. Razen delav
nice je bila last družbe tudi ža
ga na Fali z 284 m2 zazidalne po
vršine na 10.250 m2 zemljišča in 
letno zmogljivostjo 10.000 m3 hlo
dov. Skupno je družba zaposlo
vala 1921. leta 160 delavcev ih

26 uslužbencev. Vodilno osebje 
je bilo večinoma nemško.

V letih gospodarske konjunk
ture po prvi svetovni vojni se 
je obseg proizvodnje večal, obe
nem pa je naraščalo tudi števi
lo zaposlenih delavcev. Prva le
ta je družba poslovala pozitiv
no, kasneje pa je zaradi pomanj
kanja naročil sklenila razširiti 
proizvodni program, ter si s tem 
zagotoviti večji dobiček. Zaradi 
tega je leta 1924 v konstrukcij
ski delavnici osnovala oddelek 
za proizvodnjo vijakov, istočasno 
pa začela graditi poseben obrat 
za tovarno vijakov, ki je bila 
leta 1926 dograjena na pro
storu kjer stoji današnja mon
tažna dvorana. Opremljena je 
bila z avtomati, stiskalnicami in 
drugimi stroji. Nova proizvodnja 
je prinašala lastnikom lepe do
bičke. Proizvodnja vijakov je na
raščala in je znašala skupno s 
proizvodnjo konstrukcij v letu
1928 že 2.067 ton. S proizvodnjo 
vijakov je podjetje zaslovelo po 
državi in tudi izven njenih me
ja. Vsa proizvodnja se je v letu
1929 v primerjavi z letom 1926 
skoraj podvojila. V tem letu so 
bili zgrajeni mostovi na želez
niški progi Raška—Kosovska Mi
troviča (1.000 ton), Kraljevo—Ra
ška (930 ton), Kuršumlija — Ploč
nik ter cestni mostovi preko re
ke Šumnice in Lepenice.

Kmalu so naročila postajala 
vedno redkejša, kajti vso drža
vo je zajela splošna gospodarska 
kriza. Mezde delavcev v tovarni 
so bile nizke kakor tudi drugod 
v državi, še slabši pa so bili po
goji dela, zato so delavci leta 
1924 s stavko zahtevali in si tu
di pridobili 20-odstotno zvišanje

mezd. Da bi se postavili po robu 
vodstvu podjetja, ki je odpustilo 
nekaj sindikalnih voditeljev, so 
delavci dve leti kasneje ponov
no stavkali. Odločni in složni so 
v stavki zmagali in podjetje je 
moralo odpuščene delavce po
novno zaposliti. S pogodbo, ki 
je bila leta 1938 sklenjena z la
stniki tovarne, so bili delavcem 
zagotovljeni osemurni delavnik, 
plačan letni dopust in še nekate
re druge ugodnosti.

Po osemnajstih letih obstoja 
Splošne stavbene družbe se je 
število delavcev in nameščencev 
podvojilo. Osemnajst let dela in 
izkušenj je dalo vrsto odličnih 
strokovnjakov, delavcev in moj
strov. Proizvodni program se je 
močno razširil. Leta 1938 šteje 
podjetje že 326 ljudi, od tega 240 
delavcev v proizvodnji, 30 režij
skih delavcev, 25 vajencev in 31 
nameščencev. Tovarna je takrat 
pričela tudi s proizvodnjo rud
niških naprav, pločevinastih iz
delkov, manjših cevovodov, ci
stern, rezervoarjev, žer javnih
konstrukcij in dalj no vodnih ste
brov. Sloves podjetja »Splošna«, 
kakor so ga na kratko imenova
li, se je širil doma in po svetu 
še prav posebno s proizvodnjo 
vseh vrst vijakov in kovic. Z vi
jačnim blagom je podjetje zala
galo vso jugoslovansko industri
jo in obrt, del proizvodnje pa 
je izvažalo v dežele Bližnjega 
vzhoda, na Malto, v Grčijo, v 
Egipt in tudi v nekatere evrop
ske države.

V začetku druge svetovne voj
ne je proizvodnja v tovarni za
mrla. Mnogo delavcev je bilo v 
jugoslovanski vojski, vodilno 
osebje pa je tovarno zapustilo. 
Po vdoru v Jugoslavijo je oku
patorska vojska tovarno zaple
nila in postavila svojega komi
sarja. Leta 1942 je bila tovarna 
priključena Kruppovemu koncer
nu in proizvodni program nek
danje Splošne stavbene družbe, 
ki so ji nadeli nemško ime All- 
gemeine Baugesellschaft, so 
novi gospodarji povsem prilago
dili vojnim potrebam. Tovarna je 
začela izdelovati vojaške mosto
ve, pontone, tenderje za lokomo

tive, dele za podmornice in dru
go opremo. Proizvodnja je na
zadovala, vendar so se novi go
spodarji trudili, da bi jo dvignili 
na predvojno raven. Da bi to do
segli, so povečali in modernizi
rali strojni park in podaljšali kon
strukcijsko delavnico za 45 m,, 
hkrati pa izvajali nasilje nad za
vednim delavstvom. Proizvodnja 
se je jela večati in leta 1943 je 
tovarna izdelala 4.200 ton kon
strukcij.

Toda kmalu potem je jela pro
izvodnja ponovno padati in to 
predvsem zaradi odpora delav
cev okupatorju. Sabotirali so de
lo, kolikor se je le dalo. Da bi 
zajezili val aktivnega in škodlji
vega pasivnega delovanja v to
varni, se je okupator loteval ved
no suro vej ših metod. To so bili 
težki dnevi za slovenske delav
ce, saj so bili zaradi najmanjše 
sabotaže postavljeni pred »naglo 
sodišče« in obsojeni na prisilno 
delo. Mnogi naši delavci so bili 
izseljeni ali odpeljani v koncen
tracijska taborišča. Mnogo jih je 
pa tudi odšlo v partizane. Na 
spominski plošči ob vhodu v 
upravno poslopje današnje tovar
ne so vklesana imena naših nek
danjih delavcev, ki so darovali 
svoja življenja za pravično stvar. 
Tako so v letih vojne , ugašala 
življenja naših ljudi v boju, v 
ječah, v taboriščih in na delov
nih mestih. Nastala pa je tudi 
velika materialna škoda. Tudi na 
delavnice in zemljišča tovarne 
je padlo več kot 30 bomb, ki so 
najbolj poškodovale konstrukcij
sko delavnico in skladišče. Pro
izvodnja je pred koncem vojne 
skoraj popolnoma zamrla. Na 
umiku je okupator odpeljal iz 
podjetja mnogo strojev in orod
ja, tako da je bila tovarna ob 
osvoboditvi domala opustošena.

Takoj po koncu vojne 9. 5. 1945 
dobi tovarna svoje staro ime — 
Splošna stavbena družba. S pro
izvodnjo ni bilo mogoče pričeti, 
ker so bile zgradbe porušene in 
delavstvo razredčeno. Kljub šte
vilnim težavam se je kolektiv z 
vso vnemo lotil obnavljanja to
varne, pri čemer so delavci mar-
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prosto, a uporabno, predvsem pa 
zelo kakovostno in estetsko kon
strukcijo za valjčne transportne 
naprave. In tako smo z našimi 
valjčnimi transportnimi naprava
mi opremili skoraj vse tovarne 
v Sloveniji, mnogo pa tudi v dru
gih republikah.

Poleg valjčnih transportnih na
prav izdelujemo tudi druge tran
sportne naprave za lesno in osta
lo industrijo, med njimi pred
vsem tako imenovane gnane tran
sporterje, ki so še deloma v 
razvoju. Transportne naprave 
predstavljajo tako približno 50 % 
vrednosti proizvodnje Kovinske 
industrije »KOVINO« Unec pri 
Rakeku.

Med drugim izdelujemo še raz
ne hidravlične stiskalnice, žer- 
javne kabine in mnogo vrst raz
nih drugih konstrukcij in zvar- 
jencev v kooperaciji.

2. Za največji uspeh našega po
djetja v letošnjem letu štejemo 
to, da se je povečala proizvod
nja in družbeni proizvod, ter po
večanje delovne sile, kvalificira
nih in priučenih delavcev.

3. Kot samoupravljalec opa
žam, da je slovenska strojegrad
nja vse preveč razdrobljena, za
to menim, da je združitev v ZPS 
zelo pomembna. To združenje bo 
pripomoglo k organizaciji in de
litvi dela ter razvoju tehnologije. 
Proizvodnja naj bi bila bolj se
rijska, lahko bi skupno nasto
pali v raziskavi tržišča in to ta
ko notranjega, kot zunanjega. 
Velikega pomena so tudi skup
ni napori za boljšo proizvodnjo 
in razvoj podjetij, razmerje do 
poslovnih bank in družbe kot ce
lote, lahko bi s tem dobivali kre
dite pod ugodnejšimi pogoji.

Plamenski rezalec — spredaj ga greje plamen, zadaj sonce,
uf, to je vroče! (Foto J. J.)

si katero nalogo opravili z mno
žičnim prostovoljnim delom pod 
vodstvom partijske in sindikalne 
organizacije. Na ta način je po
djetje bilo sposobno v zelo krat
kem času po osvoboditvi sodelo
vati pri obnovi porušenih želez
nih konstrukcij in drugih na
prav najprej v Sloveniji, pozneje 
pa po vsej državi.

Z načrtno industrializacijo in 
elektrifikacijo dežele, ki jo je 
narekoval petletni plan, je bila 
METALNI odmerjena nova na
loga. Podjetje je bilo vključeno 
v izgradnjo industrijskih in elek
troenergetskih objektov. Da bi 
bilo kos tem zahtevnim nalogam, 
je gradilo in moderniziralo to
varniške obrate in pridobilo no
ve delavce in strokovnjake, kar 
pa je omogočilo razširitev proiz
vodnega programa in povečanje 
obsega proizvodnje.

Pod imenom Splošna stavbena 
družba je podjetje poslovalo do 
leta 1946, ko je dobilo novo ime: 
Tovarna splošnih metalnih kon
strukcij in vijakov — Splošna.

Leta 1945 je podjetje zaposlo
valo 320 delavcev in izdelalo le 
1298 ton raznih proizvodov. Le
ta 1947 se je proizvodnja poveča
la na 4839 ton, zaposlenih pa je 
bilo že 810 delavcev. V tem ča
su je podjetje izdelovalo mnogo 
raznih konstrukcij za mostove, 
hale in cevovode, mehanizme pa 
v manjši meri, ker je bila meha
nična delavnica še neurejena. V 
letih 1947 in 1949 sta bili dogra
jeni konstrukcijska delavnica in 
adjustažna dvorana. Po tem času 
se pričenja proizvodnja bolj kom
pliciranih konstrukcij, žerjavov 
in hidromehanske opreme. Stro
kovnjaki in delavci so se novega 
dela lotili z vso vnemo in tako 
je bila že leta 1948 in 1949 izde
lana oprema za hidroelektrarne 
Moste, Medvode, Zvornik, Jajce, 
Jablanico in še nekaj drugih.

Leta 1949 je podjetje spet do
bilo novo ime: Tovarna metalnih

konstrukcij »Franc Leskošek«. V 
tem letu je bilo dograjeno novo 
upravno poslopje v gradnji pa 
je bila tudi glavna montažna 
dvorana. Proizvodnja se je v tem 
letu pri 930 zaposlenih dvignila 
na 8216 ton.

Leto 1950 je bilo najpomemb
nejše v zgodovini podjetja. Tega 
leta so prevzeli delavci upravlja
nje podjetja v svoje roke. S tem, 
za vse jugoslovansko gospodar
stvo pomembnim letom, ki po
meni važen preobrat in velik na
predek v zgodovini delavskega 
gibanja, pa se je začel tudi nagel 
vzpon in razvoj Metalne, ki po
stane eno izmed naj večjih jugo
slovanskih podjetij za težko in
vesticijsko opremo.

Leta 1952 je bila dokončno 
zgrajena montažna dvorana in 
tako se je površina proizvodnih 
prostorov povečala na več kot
20.000 m2. Tega leta je bilo zgra
jenih tudi 180 družinskih stano
vanj, samski dom in otroški vr
tec.

Leta 1954 se podjetje že imenu
je METALNA, tovarna konstruk
cij in strojnih naprav. Obratova
ti prične nova mehanična delav
nica, kar je imelo za posledico 
povečanje proizvodnje transport
nih naprav, mehanizmov in dru
ge opreme. Dograjena so bila tu
di skladišča in urejeni montažni 
prostori. Proizvodnja se je pove
čala na 12.493 ton. Obdobje od 
leta 1950—1960 je čas velikih 
uspehov. Tovarna je v tem času 
izpopolnila in modernizirala svo
je obrate, zgradila je moderno 
in prvo žarilno peč v Jugoslavi
ji, izpopolnila svoj varilni od
delek, ki po kakovosti dela ni 
zaostajal za tovrstnimi najbolj
šimi dosežki v tujini. Uredila si 
je sodobno opremljen oddelek 
tehnične kontrole z moderno 
opremljenim laboratorijem za 
mehanske, rentgenografske in ul
trazvočne preiskave materiala ter 
preiskave s pomočjo magneto-

RjKO
Ribnica

1. Naše podjetje izhaja iz majh
ne obrtne delavnice, ki jo je leta 
1884 ustanovil Jakob Oražem. 
Vse do nacionalizacije v letu 
1948, pa tudi še nekaj let pozne
je, ko je že postala družbeno po
djetje, so izdelovali v njej različ
no športno orodje in opremo'za 
telovadnice. Po letu 1950 pa je 
podjetje začelo s preusmeritvijo 
svoje proizvodnje, in sicer pričeli 
smo z izdelavo kmetijskih orodij 
in naprav. To so bili različni 
kmetijski vprežni plugi, brane, 
okopalniki in osipalniki, ki so 
bili v tedanjem času kmetijstvu 
nujno potrebni. Posebno obračal
ni dvojni vprežni plug »IKS« je 
bil na trgu zelo cenjen zaradi 
uspele konstrukcije, okretnosti in 
majhne teže. V letu 1960 smo za
čeli te pluge serijsko proizvajati, 
proizvodnja pa je iz leta v leto 
naraščala ter smo jih leta 1967 
polnoma razumljivo je, da je bi- 
izdelali že 12.000 kosov letno. Po
lo število izdelanih kosov odvis
no od zaposlene delovne sile, saj 
je bilo v začetku zaposlenih le 
12 delavcev in 14 vajencev, nato 
je število delavcev nenehno na

raščalo. Sedaj zaposlujemo 210 
delavcev in 48 vajencev. Šele v 
letu 1968 smo začeli preusmerja
ti proizvodnjo na sedanjo struk
turo proizvodov. To je dalo zelo 
dobre rezultate, saj smo se po 
letu 1970 izvlekli iz prejšnje ano
nimnosti in postali smo dokaj 
znani ne samo na domačem, 
temveč tudi na tujem tržišču. 
Poudariti pa moram, da gre za
sluga za uspehe podjetja v zad- 
niih letih celotnemu kolektivu, 
še posebej pa direktorju Stanetu 
Škrabcu, ki je znal organizirati 
podjetje na novih temeljih.

2. Poleg tega, da smo za se
danje razmere dokaj ugodno za
ključili prvo polletje, je brez dvo
ma naj večji uspeh ne samo na
šega, temveč tudi drugih podjetij 
podpisnic, podpis samoupravne
ga sporazuma o združitvi v Zdru
žena podjetja strojegradnje v 
Trbovljah. Menim, da smo po
stavili vsi skupaj soliden temelj 
razvoja slovenske strojegradnje, 
saj bo mogoče usklajevati razvoj
ne načrte posameznih delovnih 
organizacij, razvijati marketing, 
vlagati več in ekonomičneje v

raziskavo tržišča ter na ta način 
izdelovati noive proizvode.

3. Nekaj teh prednosti sem že 
naštel, vendar je po mojem mne
nju bistveno razvijanje delegat
skega sistema, ki bo prav v ZPS 
lahko prišel popolnoma do Izra
za. Delegacije bodo morale biti 
v čim tesnejšem stiku s proizva
jalci, jih informirati o problemih 
in se posvetovati z njimi. Samo 
tako bo mogoče dobro in uspeš
no gospodariti ne samo v ZPS, 
temveč tudi znotraj posameznih 
delovnih organizacij. Poudariti 
pa moram, da je nujno razvijati 
samoupravo v osnovnih celicah 
— organizacijah združenega de
la in TOZD in sprejemati le take 
odločitve, za katere bo glasovala 
večina delavcev.

NOVICE IZ AKTIVOV
Ustanovitev aktiva v ZSE
Prvega junija smo dobili v 

TOZD Zunanje storitvene enote 
nov aktiv. Mladi delavci so se 
zbrali na ustanovni konferenci 
ter ustanovili mladinski aktiv. 
Orise delovanja in organizirano
sti je podal predsednik tovarni
ške konference ZMS Litostroj tov. 
Janez Elikan. Ob tem je poudaril 
socialistični značaj mlade gene
racije ter novo organiziranost v 
okviru sindikata. Na konferenci 
so sprejeli tudi okvirni program 
dela, temeljito pa ga bodo obde
lali na predsedstvu in po komi
sijah. Prav tako pa so izvolili 
tudi novo predsedstvo.

fluxa in radioaktivnih izotopov. 
V teh letih je Metalna opremila 
domala vse elektroenergetske ob
jekte s hidromehansko opremo, 
z žerjavi, čistilnimi stroji, rešet
kami, jeklenimi oblogami, tlač
nimi cevovodi ter drugo opremo.

Tovarna se je v tem času za
čela uveljavljati tudi kot proiz
vajalec transportnih naprav in 
žerjavov. Po lastnih načrtih za
čne tovarna izdelovati vse vrste 
žerjavov, predvsem pa za potre
be črne metalurgije, pristaniških 
in ladjedelniških žerjavov, trans
portnih trakov, prekladalnih mo
stov z elevatorji, vitlov, žičnic 
za tovorni in osebni promet, pre- 
nosnic. Izdeluje pa že tudi spe
cialne konstrukcije za črno in 
barvno metalurgijo, rudnike, kok
sarne, plinarne in termoelektrar
ne. Začela pa je tudi serijsko 
izdelovati prve domače gradbene 
žerjave, znane pod imenom Po- 
horc.

Nič manjši pa ni bil delež Me
talne pri izgradnji domače težke 
industrije, za katero je izdelala in 
montirala velike in sodobno kon
struirane proizvodne dvorane za 
železarne v Zenici, Nikšiču, na 
Jesenicah, Ravnah in v Štorah. 
Tovarna je izdelala tudi special
no opremo za atomski inštitut 
»Boris Kidrič« v Vinči.

Obdobje 1950 - 1960 je bilo 
obdobje velikih uspehov, ki so 
bili doseženi pri projektiranju, 
izdelavi in montaži vseh vrst iz
delkov. Napredek je bil tolikšen, 
da se je tovarna lahko pričela 
spuščati tudi v konkurenčni boj 
v inozemstvu. Sodelovanje na 
licitacijah za investicijsko opre
mo na Bližnjem in Srednjem 
vzhodu ter Južni Ameriki je 
kljub hudi konkurenci naj večjih 
svetovnih firm obrodilo uspeh in 
dobili smo prva naročila. Čeprav 
se je podjetje v izredno kratkem 
času močno uveljavilo na tujih 
tržiščih — že leta 1959, komaj 
štiri leta potem, ko je zakoračilo 
na tuji trg, je izvozilo skoraj 40 
odstotkov vse proizvodnje — je 
zalagalo s svojimi izdelki veči
noma vendarle domače tržišče.

Leta 1959 je bil priključen ma
tični tovarni obrat kmetijske me

hanizacije, ki se je najprej spe
cializiral za proizvodnjo vlečnih, 
pozneje pa traktorskih škropil
nikov.

Leta 1963 je podjetje odprlo 
nov obrat v Krmelju, ki proizva
ja lahke konstrukcije, predvsem 
hale. Z izgradnjo novega obrata 
v Senovem, ki je specializiran 
za izdelavo gradbenih žerjavov, 
se je zmogljivost tovarne še bolj 
povečala. Metalna pa je specia
lizirana tudi za montažo inve
sticijske opreme in naprav, ki jih 
izdeluje. Montira skoraj vse svoje 
izdelke doma in v tujini.

NAJVEČJI USPEH PODJETJA
V LETOŠNJEM LETU

Ko sem v mislih iskal odgovor 
na postavljeno vprašanje, sem 
se odločil dati prednost velikim 
naporom delovnega kolektiva za 
sanacijo Metalne. Naša delovna 
organizacija je namreč preteklo 
posllovno leto zaključila s precej
šnjo izgubo kot posledico po
slovanja preteklih let. Po
djetje se je precej časa borilo s 
stalno nelikvidnostjo, ki je za
pustila velike negativne posle
dice, ne samo pri poslovnem re
zultatu, temveč tudi med delav
ci Metalne. V želji, da se izkop
ljemo iz težav smo se morali 
marsičemu odreči. Skoraj niče
sar nismo vlagali v družbeni 
standard naših ljudi. Delavci so 
se počutili socialno ogrožene ter 
so zapuščali podjetje ter iskali 
take delovne sredine, ki so jim 
zagotavljale večjo socialno var
nost. Vse te težave so zelo raz
majale kolektiv, ki je bil nekoč 
tako čvrst.

Z ustanovitvijo TOZD smo za
čeli v Metalni veliko bitko z 
vsem kar je negativno, kar ne
gativno vpliva na odnose v ko
lektivu, z vsem, kar zavira dobro 
poslovanje. Delavci so spoznali, 
da je poslovanje TOZD in prek 
njih celotne delovne organizacije 
odvisno le od njih samih. S tem 
smo dali delavcem možnost od
ločanja o svojem delu in dohod
ku, ki ga ustvarjajo.

Naša delovna organizacije je 
pozitivno poslovala v prvih še

stih mesecih letošnjega leta, 
kljub precejšnjim težavam pri 
oskrbi z materialom in vsem os
talim faktorjem, ki so imeli ne
gativni vpliv na rezultat poslo
vanja (inflacijska gibanja in dru
go). V podjetju je čutiti, da se 
poslovanje obrača na bolje, da 
se odnosi v kolektivu zboljšuje- 
jo. Čuti se resnična pripravlje
nost kolektiva za sanacijo po
djetja, do katere ne more priti 
samo s finančnimi sredstvi.

Prav ta pozitivna gibanja v 
naši delovni organizaciji štejemo 
za naj večji uspeh, dosežen v le
tošnjem letu, saj nam je to po
rok za uspehe v prihodnje.

POMEN ZDRUŽITVE V ZPS

Osnovni pomen združitve v 
ZPS vidim v tem, da smo uspe
li združiti razdrobljeno slovensko 
strojegradnjo, ki pa jo moramo 
organizirati tako, da bo poslova
la ekonomično in rentabilno. Ta 
združena industrija mora biti 
organizirana tako, da bo sposob
na konkurirati na domačem in 
tujem trgu. Da bi to lahko do
segli je nujno takoj pristopiti k 
vsklajevanju proizvodnih progra
mov, k izločanju iz skupnih pro
izvodnih programov vse tisto, kar 
ne daje dovoljne akumulacije in 
uvajati visoko akumulativno pro
izvodnjo. Organizirati je potreb
no specializacijo proizvodnje in 
specializirana podjetja za dolo
čene proizvode.

Da bi vse to dosegli v dogled
nem času, je potrebno resnično 
sodelovanje združenih podjetij na 
vseh ravneh. Novo izvoljeni or
gani združenega podjetja bodo 
morali vložiti veliko napora za 
dosego dogovorjenih ciljev, pri 
čemer pa je potrebno v kali za
treti morebitne poskuse uveljav
ljanja ozkih interesov posamez
nih članic združenega podjetja. 
Prav posebno vlogo pri tem pa 
bodo morale odigrati družbeno
politične organizacije.

Predsednik DS DO Metalne 
Janez PEŠL
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DALEČ SI, DOMOVINA
(nadaljevanje)

V HE Kamburu, v Keniji, so 
se zavrtele turbine, ki smo jih 
proizvedli v Jugoslaviji, kjer je 
bila izdelana tudi vsa ostala 
oprema za to hidroelektrarno. 
Generatorji so delo strokovnja
kov Rade Končarja, zapornice so 
izdelali v mariborski Metalni, 
turbne, regulatorji ter kroglič
ni zasuni pa so delo pridnih li- 
tostrojskih rok.

Konec junija so potrošniki v 
Keniji dobili prve kilovate, ki so 
jih že kar nestrpno pričakovali. 
Dejstvo, da se turbine vrtijo in

Ing. Silvan Štokelj

dajejo Keniji električno energi
jo, pomeni tudi korak dlje k po
polni samostojnosti države, saj 
vodne energije Kenija žal nima 
v izobilju. Jezero, polno vode z 
zadostnim dotokom bo tako omo
gočalo nemoteno proizvodnjo 
električne energije z dvema tur
binama, katerih vsaka ima moč 
po 32 MW.

Z nestrpnostjo in z veseljem 
smo dočakali tisti trenutek, ko 
se je zavrtela prva turbina in 
prav ta dan so se nekateri že 
odpravljali na dolgo pot proti 
prelepi domovini. Slovo od njih 
je bilo težko, a vendar lepo, saj 
vsak komaj čaka končni rezul
tat, ki poplača vse težave med 
montažo in tako pomaga poza
biti težke in turobne trenutke, 
ki od časa do časa spremljajo 
prav vsakega od nas. K sreči je 
ena najboljših človeških lastno
sti ta, da se raje spominjamo le
pih in srečnih dogodkov, kot tis
tih, ki so nas neprijetno prizadeli. 
Tistim, ki so zaradi popolnega 
dokončanja vseh del pri naši 
opremi podaljšali bivanje v Ke
niji, je minilo že leto in še malo 
povrhu.

Ob tem pa naj poudarimo, da 
bo vsak, ki se bo v kratkem vr
nil, imel prav gotovo zadovolj
stvo, da je svojo nalogo opravil 
tako, kot so od njega pričakovali 
in tako kot je bilo potrebno. 
Mladi ekipi smo dolžni naj iskre
nejšo zahvalo za uspešno sodelo
vanje in priznati moramo, da je 
bilo delo opravljeno kar najbolj 
strokovno in kar se da solidno. 
Turbine so se pričele vrteti brez 
napak, kar je nedvomno uspeh 
naše operative in kot že omenje
no, zelo solidne montaže. Po mo
jem mnenju marsikomu ni bilo 
všeč dejstvo, da so se naše tur
bine lepo zavrtele. To še posebej 
ni ugajalo Nemcem, ki so v pre
cejšnjem zaostanku s svojim de
lom, pa še prepričani so, da ne
kaj takega, kot smo naredili mi, 
zmorejo samo Nemci. Že prve 
vrtljaje turbine so spremljali z 
nezaupanjem in dvomom, bilo je 
celo nekaj takih pesimistov, ki 
so kar odkrito trdili, da se turbi
ne sploh ne bodo zavrtele. Seve
da med Nemci ni manjkalo celo 
nekaj takih, ki so nam odkrito 
želeli, da bi se nam preskus po
nesrečil, toda ko so se tako ušte
li, so kot temu lepo po naše re
čemo, z dolgim nosom odšli.

Dne sedmega junija 1974 se je 
tako prvič zavrtela naša prva 
turbina. Ta dogodek prav gotovo

predstavlja majhen kamenček v 
mozaiku ugleda naše domovine. 
Zavedati se moramo namreč, da 
smo pri srečanjih z ljudmi, to 
velja predvsem za ljudi z zahoda, 
ugotovili, da naše domovine ne 
poznajo v toliki meri, kot si 
predstavljamo mi. Seveda ne 
smemo pri tem pozabiti, da brez 
izjeme vsi poznajo osebnost na
šega predsednika Tita in da ga 
vsi tudi spoštujejo.

Upajmo, da se je tudi njihovo 
zmotno slabo mnenje o naši spo
sobnosti po tem našem uspehu 
razblinilo. Ob tem naj pripom
nimo, da niso bile samo turbine 
dokaz naše vsestranske sposob
nosti, saj smo v naši ekipi imeli 
dvakratne prvake v namiznem 
tenisu, odlične in prekaljene te- 
nisarje, prvake v šahu pa tudi 
nogometna ekipa HE Kamburu 
je ekipo Nemcev premagala z 
visokim rezultatom, Vse to nam 
dokazuje, da so bili naši fantje 
tudi na športnem področju več 
kot uspešni.

Med drugim nam je tudi med 
domačini uspelo pridobiti mno
go zaupanja in to po mojem 
mneju tudi zato, ker pri nas ni 
pri delu veljalo načelo trde roke, 
kakršnega so uporabljali drugi 
evropski strokovnjaki. Kljub te
mu, da nismo uporabljali takih 
načel, pa se lahko pohvalimo, 
da smo nekatere domačine kar 
dobro usposobili in to predvsem 
za delo v centrali. Ob tem ne 
smemo pozabiti, da le-ti sploh 
niso imeli pojma, kaj je to hidro
elektrarna in da njihova domo
vina še ni preveč civilizirana. 
Toda ponosni bodimo na to, da 
čeprav ne vedo vsi, kje je Jugo
slavija, saj je zanje vsak belec 
Anglež, vendar vsem pomenita 
imeni Tito—Kenij ata prisrčno 
prijateljstvo med deželama Ke
nijo in Jugoslavijo.

Končno je napočil čas, ko se 
večina delavcev poslavlja iz 
Kambura. Nekateri se vračajo ce
lo na Novo Zelandijo, drugi v 
Avstralijo, tretji spet na popol
noma drug konec sveta. Glede 
na to, da so pri koncu tudi grad
bena dela, se domov odpravljajo 
tudi Nemci.

Tem smo pred odhodom pri
kazali nekaj filmov z lepotami 
naše čudovite domovine, kar je 
na nekatere vplivalo tako, da so 
se odločili za letovanje na na
šem Jadranu.

Istočasno, ko so v Kamburu 
utihnili težki prekucniki, je pet
najst kilometrov odtod sila ži
vahno. Na tem kraju bo namreč 
čez nekaj let stala nova centra
la Gtaru, ki so jo že pričeli gra
diti s' polno paro. Gtaru bo imela 
še večje zmogljivosti od HE Kam
buru, in sicer bo imela tri tur
bine, katerih vsaka bo imela po 
50 MW. Morda se bo naša eki
pa v tem kraju spet srečala s 
svojimi znanci iz tujine?

Če pogledamo pokrajino, se mi 
zdi, kot da bi žalovala; že dva 
meseca nobenega sonca, nebo je 
neprestano oblačno, in čeprav 
smo v sušni dobi, nas je prve 
dneve v juliju presenetil dež, ki 
je ta letni čas navaden le za 
bližnjo okolico Mount Kenije in 
seveda za Mount Kenijo, kjer v 
tem času na vrhu skoraj vsak

dan sneži. Sicer se ta vrh v vsej 
svoji mogočnosti prikaže od ča
sa do časa iz oblakov, kar pred
stavlja posebno zanimivost, saj 
vendar leži Mount Kenija skoraj 
na ravniku.

Prve dneve v juliju smo, kot 
že rečeno, preživljali zimske 
dneve. Vreme je bilo tako, da 
so tisti, ki so prispeli iz Evrope 
kot turisti, bili kar malce pre
senečeni, saj so ugotovili, da so 
s seboj prinesli premalo toplih 
oblačil in so zato prezebali. Za
radi obilice dežja v okolici Mount 
Kenije je reka Tana močno na
rasla, tako da so v preliv morali 
spuščati velike količine vode, če
prav že sedaj pogoltne vsako se
kundo okoli 30 m3 vode. V ta 
preliv bo voda odtekala toliko 
časa, dokler ne prispe na teren 
še naša tretja turbina, ki je na
ročena v drugi fazi izgradnje 
Kamburu, ta pa je že v zaključni 
fazi izdelave v tovarni. Montaža 
druge faze pa se začne že letos 
in sicer v jeseni.

Pravzaprav je prišel čas slove
sa zelo hitro, tako da se je do
movina čeprav samo časovno, pa 
vendarle močno približala. Izkuš
nje, ki si jih je vsak bolj ali 
manj nabral med svojim biva
njem na črnem kontinentu (tega 
večkrat vsi skupaj napačno oce
njujemo), bo gotovo znal v vsak
danjem življenju koristno upo
rabiti. Vsi vemo, da spoznava
nje krajev ter navad ljudi, ki 
živijo manj udobno življenje, ka-

Turbina v HE Kidatu, ki jo naši monterji že sestavljajo na terenu
(Foto Kocjančič)

kršnega mo navajeni mi, širi 
obzorje posameznika, ki nato 
prav gotovo bolj ceni in spoštu
je tisto, kar mu nudi domovina.

Vsem želimo srečno vrnitev in 
kar največ uspeha v nadaljnjem 
delu, pa najsi bo to doma ali 
kje drugod v tujini, morda tudi 
pri novi montaži.

Bralcem se opravičujem zara
di morebitnih strokovnih napak, 
ki so se vrnile med moje pisa
nje: sicer pa naj kar tukaj po
vem, da ni bil moj namen se
znanjati o našem delu v daljni 
Afriki samo strokovnjake, am

pak tudi vse tiste, ki jih vsaj ma
lo zanima, kako žive naši ljudje 
tako daleč od doma, na grad
biščih, ki so na tisoče kilomet
rov oddaljena od njihovih družin, 
kakšni so kraji, kjer živijo, kakš
ne so navade domačinov, kakš
ne so njihove navade in končno 
tudi kako napredujejo dela pri 
montaži naših izdelkov.

Ob koncu naj še enkrat zatr
dimo, da se turbine vrte ter da
jejo energijo, kar je tudi bil naš 
cilj in zato smo z našim delom 
zadovoljni in nanj ponosni. •

Zunanja montaža - zadnja stopnja
Obletnica tovarne, ki jo vsako leto praznujemo, je istočasno 

dan, ko ocenjujemo prehojeno pot Litostroja in posameznih od
delkov.

Turbinski regulator za HE A j bo na preizkuševališču (Foto J. J.)

Daleč je že dan, ko smo se v 
Litostroju odločili za montažo 
lastnih proizvodov z lastnimi de
lavci. Danes, po toliko tisoč to
nah zmontiranih proizvodov, lah
ko brez strahu trdimo, da je ta 
odločitev bila pravilna. Začetek 
je bil skromen in seveda rezul
tatov ni bilo takoj. Vlaganje sred
stev v nekaj novega, nezaneslji
vega, je bilo za marsikoga tvega
no. Odtegovanje delovne sile iz 
proizvodnje je bilo v očeh posa
meznikov nerazumljivo. Da bi se 
temu izognili, smo poskusili or
ganizirati lastno montažno oseb
je. Poskus ni uspel. Monterjev je 
bilo zdaj. premalo, zdaj preveč. 
Kmalu smo ugotovili, da tudi 
monterji v notranji montaži niso 
zadovoljni s tem, da bi stroj, ki 
ga je nekdo poskusno zmontiral 
v tovarni, na terenu postavil nek
do drug. Spoznali smo in to spo
znanje v praksi tudi utrdili, da 
je najbolje, če vsak stroj doma 
in na terenu montira ista skupi
na monterjev. Če to ni povsem 
mogoče, se poskušamo temu na
čelu vsaj delno približati. Plan 
in realizacija se količinsko za 
posamezne proizvode vsako leto 
spreminjata. S tem se spremin
ja tudi potrebno število delovnih 
ur za montažo iste tonaže različ
nega asortimana. Za montažo 100 
ton opreme žerjavov je potrebno 
mnogo manj delovnih ur kot pa 
npr. za montažo 100 ton turbin
ske opreme. Zato za enako težo 
naše opreme ni vsako leto po
trebno enako število terenskih 
delovnih ur.

Ker je na žalost pač tako, da 
se mora tovarna prilagoditi tr
žišču, ne pa tržišče tovarni, je 
nujno upoštevati tak položaj. 
Mnenja sem, da bomo v montaži 
uspešno gospodarili, če bomo po
skrbeli za čim večje število uni
verzalnih monterjev, ki bodo spo
sobni samostojno montirati več 
naših proizvodov in z njimi po
polni e vati vrzeli v oddelkih, ki 
bodo imeli večje zadolžitve. To 
prakso smo že začeli uveljavljati, 
vendar pogosto naletimo na od
por pri monterjih, ki niso zain
teresirani razširiti svoje znanje, 
čeprav pri tem nič ne izgube pri 
svojih prejemkih.

Trenutno je naj večje pomanj
kanje monterjev za turbine. Naj 
izkoristimo to priložnost in va
bimo vse tiste, ki jih veseli delo 
na montaži turbin doma in v tu
jini, da se priključijo k sodelova
nju in pomnože naše vrste. Kot

pri vsakem poklicu je tudi pri 
monterskem delu poplačano le 
takrat, če je pri njem polna me
ra doslednosti in požrtvovalnosti. 
Pravi monter se bo oddahnil še
le takrat, ko bo stroj, ki ga je 
montiral, oživel, to je: ko bo voda 
pognala turbino, črpalka vodo, ko 
bo žerjav dvignil preizkusno bre
me in ga prenesel na predvide
no mesto, preoblikovalni stroj 
opravil svojo operacijo itd. Ta
krat se prav kmalu pokažejo 
vse napake, od projekta do obra
tovanja. Dovolj prakse lahko do
sežemo le z delom, kajti če sa
mo gledamo, kalko kdo dela, še 
ni dovolj. Pravi monter tudi ni 
tisti, ki pri montaži opazi napa
ko, pa naj bo to konstrukcijska 
ali proizvodna, in jo zamolči, da 
bi jo pokazal takrat, ko stroj oži
vi, ko bi moral začeti vračati in
vestirani denar. Če takrat poka
žemo s prstom na tistega, ki je 
napravil napako, je prepozno. Še 
večjo krivdo nosi povzročitelj 
napake, ki ga nanjo opozorijo, 
pa je pravočasno ne odstrani.

Razen turbin oživijo vsi naši 
proizvodi v tovarni, prav kma
lu zatem, ko so zmontirani. To 
ne velja le za turbine in nekate
re dele cementarn. Ob tem naj 
pripomnimo, da preteče od dne
va odpreme turbine iz tovarne do 
njenega rojstva kar precej me
secev ali celo let. Ko je vsa opre
ma zmontirana ter preizkušena 
»na suho«, brez vode, se mon
terji pripravljajo na rojstvo, na 
rezultat svojega dela. Tako kot 
mati s strahom pričakuje dojenč
kov »Ue«, tako monterji s stra
hom pričakujejo ali se bo turbi
na zavrtela v redu »kakor uri
ca« ali pa bo v njej zaškripalo, 
se iz ležaja zakadilo, ali bo stroj 
začel tresti in še nešteto drugih 
stvari, ki se v tem trenutku lah
ko pojavijo.

Da so v teh trenutkih živci 
precej napeti, govori dejstvo, da 
se marsikateri monter, ki je so
deloval pri montaži, pri prvem 
zagonu odstrani iz centrale. Če 
vse v redu steče, se živci na
vadno pomirijo s kozarčkom, ob 
turbinsko gred pa včasih trešči 
steklenica šampanjca.

Preveč bi bilo naštevati tone 
zmontirane opreme in ure naših 
monterjev na terenu. Zadovolji
mo se s tem, da naštejemo vsaj 
dežele, v katerih so montirali 
in nadzorovali montažo naše 
opreme. Bili so v Turčiji, Suda

nu, Egiptu, Etiopiji, Gvineji, Ma
roku, Keniji, Tanzaniji, Iranu, 
Pakistanu, Indiji, Kambodži, Ne
palu, Indoneziji, Novi Zelandiji, 
Romuniji in Belgiji. Že zagotov
ljena dela nas v prihodnosti ča
kajo v novih deželah:

Islandiji, Centralno Afriški re
publiki, Argentini, Poljski, ZDA 
in Novi Gvineji. Seveda pri tem 
nismo upoštevali naših monter
jev v Jugoslaviji. Na terenskem 
delu se v domovini in tujini stal
no nahaja od 40 do 60 monter
jev, včasih pa se ta številka po
vzpne celo na sto.

Perspektive za terenska dela, 
predvsem na področju turbin, so 
vedno večje. Vse, kar bomo v 
tovarni uspeli narediti, bo po
trebno na terenu tudi zmonti
rati, ali opraviti vsaj nadzor mon
taže. Starejši monterji, predvsem 
tisti, ki so že dalj časa preživeli 
na terenu, so vse manj zainte
resirani za terensko delo, zato 
je sedaj na mladih vrsta, da se 
izkažejo. Za delo v tujini je po
trebno tudi znanje tujih jezikov, 
zato svetujemo vsem zainteresi
ranim, da se čim bolj temeljito 
nauče tujih jezikov, ali pa se kot 
samouki poskušajo dokopati vsaj 
do pasivnega znanja, predvsem 
to velja za angleščino.

Da so naši stroji kvalitetni in 
estetsko izdelani, pričajo številne 
pohvale, ki jih tovarna prejema 
pa tudi naši monterji so jih sa
mi deležni na terenu. Dokaz za 
to je tudi sorazmerno majhno 
število naročil za rezervne dele.

V zadnjem mesecu smo dožive
li ponovni uspeh, ko so se v Ke
niji v HE Kamburu, zavrtele zo
pet dve turbini. Monterji nam 
sporočajo, da je investitor s stro
ji več kot zadovoljen.

Za doseganje še boljših rezul
tatov in še večjega efekta dela 
razvijamo montažno tehnologijo, 
ki nam bo pomagala pri izbiri 
sodobnega orodja in izdelovala 
delovni postopek v skladu s so
dobnimi pomagali za montažo. 
Pri nadzorni službi bi potrebova
li še več dodatnih delavcev, ki 
bi bilii na razpolago montažnim 
skupinam, dbenem pa bi bili v 
pomoč investitorjem tistih stro
jev, ki že več let obratujejo in 
so potrebni obnovitve s sodob
nejšimi elementi. S tem bi še 
bolj dokazali uporabnikom na
ših proizvodov, da nam ni vse
eno, kako naši stroji obratujejo, 
na drugi strani pa bi s tem na
birali dragocene izkušnje za pro
jektiranje novih strojev.

R. A.
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Čestitke ob jubileju
IOb vsakem jubileju obujamo spomine in primerjamo preteklost 

s sedanjostjo. Ob dvajsetletnici zaključka šolanja ene izmed prvih 
generacij učencev poklicne (prejšnje industrijske) šole in enako 
dolgem delovnem stažu precejšnjega števila teh absolventov v Lito
stroju se kaže, da so bile življenjske poti jubilantov pri njihovem 
delu po šolanju take, kakršne smo si jih kot njihovi učitelji in vzgo
jitelji želeli.

Danes srečamo namreč te ab
solvente v naši in tudi v drugih 
delovnih organizacijah kot aktiv
ne delavce v svoji stroki, pa tudi 
kot aktivne samoupravljalce in 
družbenopolitične delavce. Tako 
imamo v skupini jubilantov, ki 
že dvajset let delajo v Litostro
ju, več strokovnih delavcev, ki 
so dosegli v svojem razvoju za
vidljivo visoko raven strokovno
sti, a med njimi so tudi delovod
je, obratovodje, predsednik de
lavskega sveta podjetja... Ob 
ustanavljanju Združenih podjetij 
strojegradnje smo srečavali v 
teh podjetjih in sedaj v skupnih 
organih precej naših nekdanjih 
učencev poklicne šole. Tudi tam 
so se uveljavili na strokovnem, 
samoupravnem področju in pri 
družbenopolitičnem delu. Lahko 
trdimo, da se v razvoju jubilan
tov zrcali v marsičem splošen 
razvoj učencev, ki smo jih šolali 
v našem izobraževalnem centru.

Vse to pomeni, da je bila pri 
večini absolventov spodbujena 
zdrava ambicija, da bi s svojimi 
prizadevanji in ob možnostih, ki 
jim jih nudi Litostroj ali druge 
delovne organizacije, razvili svo
je sposobnosti in tako kar naj
bolje koristili sebi in skupnosti. 
Nas, pedagoške delavce, veseli 
tak napredek in navdaja nas 
občutek zadovoljstva, ker smo 
Pri razvoju posameznih osebno
sti in generacij s svojim pedago
škim delom pomagali polagati 
dobre temelje. To nam daje 
spodbudo za naše delo.

Še posebno smo seveda veseli, 
ker je večje število jubilantov 
zaposlenih že dvajset let nepre
kinjeno v Litostroju, to je v de
lovni organizaciji, ki jim je

omogočila šolanje in nadaljnji 
razvoj. Postali so tako rekoč 
ključni delavci podjetja, prispe
vali so in še prispevajo k tradi
ciji Litostroja. Mislim, da je tisto, 
kar jih veže na Litostroj zavest, 
da so pomagali razvijati svojo 
delovno organizacijo, da pripa
dajo delovni skupnosti, ki so jo 
soustvarjali, da se v njej dobro 
počutijo in da imajo pred seboj 
možnosti, da dalje razvijajo svoje 
sposobnosti.

To pa želim ob njihovem jubi
leju posebej podčrtati. Prav je 
namreč, da posvečamo takim ju
bilejem delavcev — zlasti tistih, 
ki so se strokovno usposabljali 
v Litostroju in ki že vrsto let 
delajo v njem — vso pozornost. 
Strokovno usposobljen in stro
kovno razgledan človek velja več 
ali vsaj toliko kot sodoben stroj. 
In kaj bi rekli, če bi nam kdo 
iz podjetja kar na lepem odpeljal 
stroj? Odhod vsakega usposoblje
nega delavca pomeni vsaj takš
no izgubo. Res je, da omogoča 
naša demokratična družba de
lavcem svobodno izbiro dela ozi
roma delovnega mesta. Res pa je 
tudi, da nam prav skrb za člo

veka v naši družbi narekuje, 
da v njegovo in skupno korist 
storimo čim več, da bi v svojem 
delu, nagrajevanju po vloženem 
delu in v medsebojnih odnosih 
v delovni skupnosti našel zado
voljstvo. Če bomo temu posve
čali največjo pozornost, bodo de
lavci radi ostali v litostrojski 
delovni skupnosti; ki je že doslej 
veliko storila za delovnega člo
veka.

Jubilanti nam dokazujejo, da 
je vse to poleg strokovnosti zelo 
pomembno. Prav tako pa doka
zujejo, da mora biti tudi človek 
sam pripravljen dati od sebe, 
kar delovna skupnost in družba 
od njega pričakujeta.

Te misli pa so že namenjene 
predvsem sedanjim mladim ge
neracijam, ki prihajajo iz poklic
ne šole in ki stopajo v podjetje 
v času, ko si postavljajo ljudje 
običajno večje osebne zahteve 
ali želje, kot je to bilo pred 
dvajsetimi leti. Nestrpni so in bi 
jih radi čimprej uresničili. V 
marsičem jim lahko letošnji jubi
lanti pokažejo, kakšna je prava 
pot do izpolnitve postavljenih ci
ljev.

Ko čestitamo jubilantom — 
absolventom poklicne šole — jim 
krepko stiskamo roko njihovi 
nekdanji učitelji in vzgojitelji, a 
mnogim tudi kot dolgoletni de
lovni tovariši v litostrojski de
lovni skupnosti.

H. Premelč

Taka je bila tedaj ključavničarska delavnica

PETA GENERACIJA
Komaj štirinajst, petnajstletni 

fantiči smo se po končanem os
novnem šolanju leta 1951 znašli 
na tedanji Industrijsko kovinar
ski šoli v Litostroju. Prišli smo 
iz vseh krajev Slovenije z željo, 
da se izučimo za enega nasled
njih poklicev: strojni ključavni
čar, strugar, livar in modelni 
mizar. Odločitev za uk je bila 
najbrž večinoma prepuščena 
staršem. Po njihovem pripovedo
vanju so bili livarji ali modelni 
mizarji od nekdaj naj večji go
spodje, strugarski poklic pa je

Sklepi delavskega sveta
Na

je
svoji seji z dne 15. 7. 1974 
delavski svet med drugim 

seznanil z rezultati poslovanja v 
prvem polletju letošnjega leta. 
Ugotovljeno je, da nam narašča
nje zalog nedovršene proizvod
nje in nekaterih stroškov proiz
vodnje kvari polletni rezultat.

Spominski posnetek ob nogometni tekmi med učitelji in učenci

Cesta na meji
Ob veliki obremenitvi Celov

ške ceste so prebivalci severoza
hodnega dela mesta odkrili za 
prihod na področje litostrojske- 
ga okolja dosti manj zasedeno 
traso skozi Kleče po Vodovodni 
na Djakovičevo cesto.

Medtem ko sta Miheličeva ce
sta skozi Kleče in Vodovodna do 
gozdička ob mestnem vodovodu 
asfaltirani, ostaja del skozi goz
dič do priključka na Djakoviče
vo pri stari mitnici še vedno ma
kadamski.
..Ta del, ki ga seka meja ob- 
?ln Šiška in Bežigrad, davkopla- 
cuiočih vrlih občanov res ne 
'Pore prepričati o bratstvu in 
odinstvu naših občin in še manj 
o koordinaciji vzdrževalne službe, 
ki je menda za vse ljubljanske 
občine skupna. Odsek v dolžini 
Ca- 7oo m s svojo »samojamo« spo- 
irunja na deželo vzhajajočega 
sonca, v izdatni meri sprošča si- 
'-or zadrževane rezerve ropota
nja na vozilih, voznikom pa vz
buja manjvrednostni kompleks 
zapostavljenih upravljalcev. Od

sek je skrbno vzdrževan: škrop
ljen v dolžini nekaj 100 metrov 
na šišenski strani, zdaj spet na 
drugih 100 metrih sosednje beži
grajske občine — v celoti pa le, 
kadar se odpro nebesne zaporni
ce.

Dvakrat ali trikrat na leto za
pelje čez odsek buldožer, zravna 
»samojamo«, primerno napne z 
zrahljanim peskom in prahom 
cestni hrbet in se spet izgubi. 
Vozila potem plavajo v tistem 
pesku in se gredo skrivalnice v 
oblakih prahu, dokler ne pride 
na vrsto škropljenje po že opi
sani metodi. Ker je v tem na 
prizorišče stopilo že tudi nekaj 
težjih vozil, katerih učinek v ta
kih okoliščinah je znan, lepota 
in ugodnost vožnje ne poznata 
meja.

Morda bodo pa na kakem zbo 
ru volivcev ene ali druge občine 
vrli občani le dočakali kako ob
ljubo lepše poti v bodočnost — 
če se že iz prihrankov za čišče
nje snega v letošnji zimi ni da
lo nič narediti. ETO

Na osnovi te informacije naroča 
upravnemu odboru, da čimprej 
skupno z odgovarjajočimi vodji 
in direktorji TOZD pripravi pred
log ukrepov za čimboljšo reali
zacijo plana do konca leta 1974.

Delavski svet soglaša s pred
logom Izobraževalnega centra Li
tostroj za ustanovitev dislocira
nega oddelka šole za RTV me
hanike v Tovarni radijskih spre
jemnikov v Sežani.

Delavski svet je na osnovi 
predhodne obravnave na uprav
nem odboru in sprejema na DS 
TOZD in zborih delovnih ljudi 
potrdil dopolnitev pravilnika o 
pospeševanju inventivne dejavno
sti.

Delavski svet podjetja je spre
jel sklep o razpisu nadomestnih 
volitev v delavski svet podjetja, 
v delavske svete TOZD in za 
upravni odbor podjetja in tudi 
sprejel sklep o razpisu volitev 
v TOZD Servis za dne 7. sep
tembra 1974.

Delavski svet podjetja je spre
jel tudi sklep, da se istočasno 
po tem postopku in istega dne 
opravijo volitve članov v organe 
samoupravne delavske kontrole.

Delavski svet se je seznanil z 
rezultati in potekom zborov de
lovnih ljudi ter potrdil na zborih 
in DS TOZD sprejete naslednje 
dokumente:
— statut delovne organizacije TZ 

Titostroj
— samoupravni sporazum o zdru

ževanju TOZD in razdelitev 
sredstev podjetja na TOZD s 
1. 1. 1974.

— popravki statutov TOZD
— pravilnik o samoupravni de

lavski kontroli
— samoupravni sporazum o zdru

ževanju s samoupravno inte
resno skupnostjo za železniški 
in luški promet

— samoupravni sporazum o zdru
ževanju s samoupravno inte
resno skupnostjo elektrogospo
darstva

— samoupravni sporazum o usta
novitvi samoupravne stano
vanjske skupnosti občine Lju
bi j ana-Šiška

— družbeni dogovor o temeljih 
kadrovske politike na območ
ju ljubljanskih občin

— samoupravni sporazum o šti
pendiranju učencev in študen
tov.

Delavski svet se je seznanil z 
uskladitvijo-spremembo samo
upravnega sporazuma o osnovah 
in merilih za delitev dohodka in

osebnih dohodkov kovinske in 
elektroindustrije Slovenije v skla
du s sindikalno listo.

Delavski svet soglaša s sprože
no iniciativo »Mehanike« iz Trbo
velj za povečanje KOD v 1. in 2. 
skupini.

Na podlagi predloga TOZD Pl 
za uskladitev težavnostnih dodat
kov v metalurških obratih z de
javnostmi v železarnah, delavski 
svet sproža iniciativo za spre
membo dosedanjih postavk v sa
moupravnem sporazumu.

Komisiji za spremljanje samo
upravnega sporazuma o osnovah 
in merilih za delitev dohodka in 
osebnih dohodkov se predlaga, 
da v skladu z zakonodajo spre
meni vrednosti v besedilu spora
zuma iz neto v bruto zneske.

Delavski svet podjetja dokonč
no potrjuje ustanovitev TOZD 
Servis.

Delavski svet pooblašča TOZD 
ZSE, da podpiše pogodbo za grad
njo samskega doma VI. ob Dja- 
kovičevi cesti z izvajalcem GS 
SAVA Jesenice.

Gradnjo stanovanjskega objek
ta bodo obravnavali ločeno. FPR 
naj pripravi predlog samouprav
nega sporazuma o financiranju 
stanovanjske izgradnje, nakar se 
posreduje TOZD v obravnavo in 
potrditev.

DSP je sprejel informacijo ZSE 
o otvoritvi novega samskega do
ma V. v Stegnah 14, kjer si je 
podjetje pridobilo 40 novih ležišč 
za namestitev letošnjih absolven
tov ICL.

Istočasno ob podpisu pogodbe 
pa naj ZSE ponovno urgira pri 
GS Sava Jesenice, da izpolni ne
realizirane obveznosti v Goraz
dovi ulici.

V kolikor GS Sava svojih ob
veznosti ne izpolni, bo vprašljiv 
podpis pogodbe za gradnjo sta
novanjskega objekta.

veljal za lepšega, manj garaške
ga.

Čeprav smo se srečevali s po
dobnimi šolskimi težavami kot 
učenci na drugih šolah, smo prav 
gotovo na litostrojski šoli doživ
ljali še nekaj več. Ne samo, da 
smo ob pouku v razredu tudi 
praktično delali. Tista leta smo 
tudi urejevali okolico šole, ki je 
bila komaj dobro zgrajena. Tudi 
v internatu, kjer nas je bila ve
čina, smo imeli vedno dovolj opra
viti. Prav ta polna zaposlenost, 
nam je najbrž utisnila pečat, ki 
nas spremlja v življenju. Od te
danjih sedeminšestdeset učencev 
nas je danes še štiriindvajset v 
tovarni na najbolj izpostavljenih 
delovnih mestih kot delovodje, 
glavni delovodje in celo vodje 
obratov.

Čeprav smo ob koncu šole sko
raj vsi prisluhnili klicu tovarne, 
ki je potrebovala kvalificirane 
kadre, nas je mnoge vleklo na
prej v šole. Postali smo inženirji, 
tehniki, strokovnjaki.

Ko se sedaj po preteku dvaj
setih let, ki so minila od tedaj, 
ko smo prestopili litostrojska vra
ta, ozremo na prehojeno pot, ne 
moremo mimo vesti, ki nam pra
vi, da smo tovarni dali vsak svoj 
delež, pa tudi tovarna nam je 
odrezala pošten kos kruha. Ker 
smo zrasli v delu s tovarno, si 
bomo večinoma ostali zvesti ob 
številnih delovnih zmagah. Vsem, 
ki so po letih pred nami ali za 
nami, pa kličemo: ostanite zvesti 
tradiciji, ki jo ustvarjamo za se
be in našo tovarno. Splačalo se 
vam bo. V. Kovač

NEVARNI DELOVNI POSTOPEK
Kvalificirani elektrikar S. A. 

naj bi demontiral prostozračni 
vod z lesenega A droga.

Delavec se je pravilno oprem
ljen podal na omenjeni drog za
to, da bi ločil žice od konzolnih 
izolatorjev. Pri prekinitvi zadnje 
žice se je drog zvrnil z delav
cem vred. Pri tem si je delavec 
poškodoval glavo.

Izpod droga so potegnili po
škodovanega sodelavca, obenem 
pa ugotovili, da je bilo delo za
stavljeno zelo pomanjkljivo.

Na zunaj pri samem drogu ni 
bilo sledov gnilobe, vendar pa je 
ta bila skrita v notranjosti sa
mega droga in so praktično žice 
držale drog v pokončnem polo
žaju.

Takšnih primerov je mnogo v 
elektrikarski stroki, zato bi mo
rali ti vedeti, da je potrebno 
drog predhodno zavarovati s po
sebnimi podporniki.

ing. Ivan Šavor

I ■ ■
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Naš žerjav na HE Varaždin (Foto: V. Podbevšek)
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Litostrojskemu veteranu v slovo
F. W 

.

PISMO UREDNIŠTVU
V Litostroju sem zaposlen od 

1963. leta, to je skupaj 11 let. Tu 
opravljam službo pri zavarova
nju. V Slovenijo sem prišel iz 
Sanskega mosta, Bosna. Tu sem 
se zdaj stalno naselil. Poročil sem 
se leta 1971, imam enega sina, 
živimo pa v barakah v Droboš- 
njakovi 9 D. Stanovanje ni naj
bolje urejeno, kar vsi vedo. Za
radi nizkih osebnih dohodkov ne 
morem priti do boljšega brez 
družbene pomoči. Zelo bi me ve
selilo, če bi dobil novo stanova
nje, zato komaj čakam, da bi za
čeli veljata samoupravni sporazu
mi. O tem je bilo mnogo govora 
in upam, da bo kmalu prišla vr
sta tudi name.

Branko Ljuboje

OSMRTNICA

Vsem prijateljem in bivšim 
sodelavcem sporočamo, da je 
20. avgusta preminil upokoje
nec naše delovne organizacije 
BOGOMIR BALOH, ki je bil 
ključavničar v metalurških ob
ratih. Pokopali smo ga v ož
jem družinskem krogu na Sed
lu pri Kobaridu.

ZAHVALA

JERICA SLAMIČ, zaposlena v 
PRS, se zahvaljujem sindikalni 
organizaciji Litostroja za denar
no pomoč, ki sem jo prejela za 
časa moje bolezni.

Jerica Slamič 

ZAHVALA

Ob odhodu v pokoj se najlep
še zahvaljujem sindikatu podjet
ja in vsem sodelavcem za iz
kazano pozornost in darila.

Posebno se zahvaljujem dipl. 
ing. Janezu Bariliču za poslovil
ni govor, delovodji Leopoldu Pi
rihu in sodelavki tov. Vikici, ki 
so lepo organizirali moj odhod 
v pokoj, da se ga bom vedno 
spominjal.

Vsem Litostrojčanom želim še 
vnaprej obilo uspeha!

Franc Simčič

POŠKODBE
POŠKODBE V MAJU

V naši organizaciji združenega dela smo imeli v mesecu 
maju 41 poškodb, od tega 2 na poti v službo oziroma iz 
službe. Zaradi teh poškodb pa smo izgubili 713 delovnih 
dni.

V TOZD Pl — livarna sive litine so imeli 7 poškodb 
in so izgubili 58 delovnih dni, v livarni jeklo litine so 
imeli 11 poškodb in so izgubili 166 delovnih dni, v ploče
vinami pa so imeli 4 poškodbe in so izgubili 79 delovnih 
dni; v TOZD FI so imeli 14 poškodb in so izgubili 284 
delovnih dni; v TOZD IVET so imeli 3 poškodbe in so 
izgubili 73 delovnih dni; v TOZD LINT, ZSE, ICL so imeli 
1 poškodbo in so izgubili 21 delovnih dni in v DS SSP so 
imeli 1 poškodbo in so izgubili 32 delovnih dni.

Glavo so si poškodovali 4 delavci, oči 15, prste rok 8, 
ostali del roke 2, noge pa si je poškodovalo 12 delavcev.

Največ poškodb je bilo v četrtek 9, nato v torek in 
sredo 8, v petek 7, v ponedeljek in soboto 4, ter v nedeljo 
1 poškodba.

V mesecu maju smo imeli enako število poškodb kot 
v istem mesecu lani.

POŠKODBE V JUNIJU
V mesecu juniju smo v naši organizaciji združenega 

dela imeli 49 poškodb, od tega 2 na poti v službo oziroma 
iz službe. Zaradi poškodb smo izgubili 863 delovnih dni.

V TOZD Pl - livarna sive litine so imeli 3 poškodbe 
in so izgubili 90 delovnih dni, v livarni jeklo litine so 
imeli 14 poškodb in so izgubili 206 delovnih dni, v ploče
vinami so imeli 3 poškodbe in so izgubili 76 delovnih dni; 
v TOZD FI so imeli 24 poškodb in so izgubili 358 delovnih 
dni; v TOZD IVET so imeli 5 poškodb in so izgubili 89 
delovnih dni; v TOZD LINT, ZSE, ICL niso imeli nobene 
poškodbe, pač pa so zaradi poškodb v prejšnjih mesecih 
izgubili 13 delovnih dni; prav tako tudi v DS SSP niso 
v mesecu juniju imeli poškodb in so zaradi poškodb v 
prejšnjih mesecih izgubili 31 delovnih dni.

Glavo si je poškodoval 1 delavec, oči 7, telo 2, prste 
rok 18, ostali del roke 9, noge pa si je poškodovalo 12 
delavcev.

Največ je bilo poškodb v torek in četrtek 12, nato v 
petek 9, v sredo 8, v ponedeljek 6 in v soboto 2 poškodbi.

V mesecu juniju smo imeli 5 poškodb manj kot v istem 
mesecu lani.

POŠKODBE V JULIJU
V naši organizaciji združenega dela smo imeli v mesecu 

juliju 35 poškodb, od tega 3 na poti v službo oziroma iz 
službe. Zaradi poškodb smo izgubili 712 delovnih dni.

V TOZD Pl — livarna sive litine so imeli 5 poškodb in 
so izgubili 122 delovnih dni, v livarni jeklo litine so imeli 
9 poškodb in so izgubili 158 delovnih dni, v pločevinami 
so imeli 2 poškodbi in so izgubili 46 delovnih dni; v TOZD 
FI so imeli 14 poškodb in so izgubili 266 delovnih dni; v 
TOZD IVET so imeli 3 poškodbe in so izgubili 106 delovnih 
dni; v TOZD LINT, ZSE, ICL so imeli 1 poškodbo in 2 
izgubljena delovna dneva; v DS SSP so imeli 1 poškodbo 
in 12 izgubljenih delovnih dni.

Glavo so si poškodovali 3 delavci, oči 6, telo 2, prste 
rok 8, ostali del roke 7, noge pa si je poškodovalo 9 
delavcev.

Največ poškodb je bilo v ponedeljek 10, nato v sredo 8, 
v četrtek 7, v torek 5, v petek 4 in v soboto 1 poškodba.

V mesecu juliju smo imeli 9 poškodb manj kot v istem 
mesecu lanskega leta.

Služba varstva pri delu

Dne 28. VIL nas je vse pre
senetila novica o tem, da je 
v prometni nesreči umrl naš 
delovni tovariš Franc Zupan
čič. Obetavnega in pridnega 
sodelavca, ki je bil vzor svo
jim mladim tovarišem, bomo 
ohranili v lepem spominu.

Sodelavci

Podpisana se zahvaljujem god
bi Litostroja in sodelavcem mo
jega pokojnega moža, ki je bil 
zaposlen v kurilnici, za sprem
stvo pri pogrebu mojega moža 
ter za podarjeni venec.

Joži Omahen

ZAHVALA
Ob smrti najinega brata Fran

ca Zupančiča, zaposlenega v FI, 
se zahvaljujeva sindikalni orga
nizaciji, godbi Litostroja ter so
delavcem za podarjene vence in 
za udeležbo na pogrebu.

Zdravko in Janko Zupančič 
z družinama

ZAHVALA
Stanislav Klavžar, zaposlen v 

livarni sive litine, se ob odhodu 
v pokoj zahvaljujem članom sin
dikalne organizacije in svojim 
sodelavcem, za darila, ki sem jih 
prejel ob tej priložnosti.

Stanislav Klavžar

Sredi sončnega poletja — dne 
1. avgusta 1974, smo se na ljub
ljanskih Žalah poslovili od dra
gega sodelavca in dobrega pri
jatelja KARLA ROBIČA.

Pokojni Karel Robič se je rodil 
že v prejšnjem stoletju Trdo je 
delal že od svoje rane mlado
sti saj mu je bilo menda že v 
zibelko položenega več gorja kot 
lepega.

Trda življenjska pot ga je vo
dila kot vajenca in kasneje kot 
nomočnika iz TONNIESOVE 
STROJNE TOVARNE, ene od zi
belk slovenske strojne industrije, 
v STROJNE TOVARNE IN LI 
VARNE v Ljubljani. Ko pa je 
življenje tudi v tej tovarni zaradi 
krize usahnilo, ga je borba za 
življenjski obstanek in vsakda
nji kruh vodila kot mnoge dru
ge njegove sovrstnike v razvija
joče se livarne v Srbijo v Smede
revo in Bosno v Jelšingrad — 
vse do tedaj, ko se je končno 
vrnil v rojstni kraj — na Kode
ljevo v Ljubljano. Tako se je za 
poslil med prvimi v razvijajočem 
se LITOSTROJU. S tov. Lovše-

ZAHVALA
Iskreno se zahvaljujem sin

dikalni podružnici kolektiva »LI
TOSTROJ« kakor tudi stanov
skim tovarišem modelne mizarne 
za darovane vence ter številno 
spremstvo na zadnji poti moje
ga moža Karla Robiča, upokojen
ca vašega podjetja. Hvaležna sem 
tov. Borutu Valenčiču za poslo
vilne besede ob odprtem grobu. 
Posebno se zahvaljujem litostroj- 
ski godbi, ki ga je pospremila 
na zadnje počivališče.

žena Marija Robič

UBVESTILO UPOKOJENCEM 
LITOSTROJA

Tudi letos bo sindikalna or
ganizacija Litostroj, organizi
rala za svoje upokojence izlet 
v Fieso. Odhod avtobusa bo 
izpred tovarne Litostroj v to
rek, 10. septembra 1974, ob 7. 
uri, povratek v sredo, 11. sep
tembra 1974, ob 16. uri. Izletu 
se laho pridružijo ožji družin
ski člani, ki prispevajo 30 di
narjev.

Prijave sprejema sindikat do 
vključno 2. septembra 1974, 
osebnih vabil ne bomo poši
ljali. Vse informacije dobite 
na telefon 56-021 interna 204.

tom si je delil matično št. 1 in 2. 
Litostroj je tedaj potreboval in 
izbiral izkušene strokovnjake in 
veterane iz področja modelarstva 
in livarstva.

Kmalu so stekle v porušeni do
movini prve turbine, ki jih je 
pomagal Robič ustvarjati s pio
nirji Litostroja. Še danes se vrti 
mogo turbinskih koles, katerih 
modele je izdelal naš sodelavec 
Karel.

Če se še enkrat ozremo na ce
lotno prehojeno pot dragega pri
jatelja, vidimo danes, zlasti mlaj
ša generacija, v njem vzor vztraj
nosti, saj je pogumno vztrajal 
na svoji delovni poti, ki si jo 
je v začetku izbral. Do konca 
svoje delovne dobe je ostal zvest 
svoji stroki — poklicu modelar
ja. Pri vsem tem je nesebično in 
z veseljem razdajal svoje zna
nje mlademu rodu polnih 22 let. 
Za to smo mu vsi, ki nadaljuje
mo njegovo delo, resnično hva
ležni.

Z žalostjo v srcih in onemeli 
smo stali ob odprtem grobu, saj 
je kruta smrt spet iztrgala iz na
ših vrst dobrega človeka. Iz vrst, 
ki se vse bolj redčijo, in strah 
nas je, da vodi to k propadu na
šega lepega poklica. Zato se še 
bolj zavedamo vloge in vzora, 
ki nam ga je predstavljal naš 
prijatelj Karel Robič.

Ko je pred kratkim čil in zdrav 
odhajal v pokoj, smo bili prepri
čani, da bo še dolgo užival plo
dove svojega neumornega dela, 
družno s svojo življenjsko dru 
žico, za katero je imel vedno 
polno besed razumevanja in 
spoštovanja.

Žalostni smo se poslovili — 
ostala je le zahvala celotnega 
kolektiva in vseh sodelavcev.

Sodelavci — modelarji

Upokojena

Uporaba osebnih varnostnih sredstev
Danes poznamo mnogo oseb

nih varnostnih sredstev, toda ob 
tem pozabljamo, da je zavarova
nje delavca na delovnem mestu 
tehnično in osebno.

Kodeks zavarovanja delavca 
predpisuje štiri načine, kako pre
prečimo poškodbe, govori pa tu
di o tem, kako uporabljamo oseb
no varnostno sredstvo. Če izhaja-

NEUPOŠTEVANJE OSNOVNIH 
VARNOSTNIH PREDPISOV

Ob raznih priložnostih spozna
vamo, da se nekateri delavci kar 
igrajo s svojimi življenji in isto
časno ogrožajo varnost drugim 
delavcem, ter povzročajo težave 
svojim nadrejenim.

Vzemimo primer, ko se je med 
vožnjo mobilnega žerjava voznik 
pri vzvratni vožnji zadel v dve 
električni žici visoke napetosti. 
Ob tej nesreči je ena od žic bila 
tako poškodovana, da je bilo po
trebno izključiti električni vod, ki 
daje električnemu omrežju nape
tost za pogon strojev in naprav.

Ob tem se sprašujemo, ali je 
bila to res malomarnost ali pre
ziranje nevarnosti. Na srečo se 
je za povzročitelja in sodelavce 
(če so bili poleg) srečno konča
lo, vprašanje pa je, ali bo sreča 
tudi drugič naklonjena.

ing. Ivan Šavor

mo iz stališča, da je delo praktič
no vedno povezano z določeno 
mero nevarnosti, potem obstaja 
že tudi možnost, da to nevarnost 
odstranimo. Odstranitve take ne
varnosti pa se organizatorji del 
izogibajo in to predvsem iz eko
nomskih razlogov. Drugi način 
zavarovanja delavca je vsekakor 
avtomatizacija, ki je iz mnogih 
razlogov ne moremo vedno upo
števati. Kolikor nam ta dva 

' načina nista dostopna, potem 
skušamo zmanjšati nevarnost ta
ko, da izoliramo takšno delovno 
mesto (prestrezanje žarkov pri 
varjenju, odprava ropota z dru
gim načinom dela ipd.). Prvi tri
je primeri nam dokazujejo to, 
da je delavec na svojem delov
nem mestu, popolnoma varen. Te
mu pravimo preventiva, ki jo 
bo upošteval vsak dober gospo
dar. Ne bo čakal na kurativo, 
saj takrat ni drugega izbora, ka
kor pomoč ob nastali poškodbi. 
To nam tudi pove, da moramo 
uporabljati osebna varnostna 
sredstva samo kot neko pomoč, 
saj nam ta način zavarovanja 
ne nudi popolnega jamstva zava
rovanja delavca na delovnem me
stu. Pri tem je seveda zelo važ
no, kako uporabljamo ta osebna 
varnostna sredstva in kako z nji
mi ravnamo, a žal vse prepogo
sto pozabljamo na to, da smo 
jih kupili iz lastnih sredstev, ki 
jih je treba prej ustvariti.

Šavor ing. Ivan

V maju se je poslovil od nas 
Karol MLAKAR, 

skladiščnik orodja 
v livarni jeklene litine.

Bil je invalidsko upokojen.
V Litostroju je bil točno deset let 

in en mesec.

Konec maja je odšel v pokoj 
Stane KLAVŽAR, livar v livarni 
sive litine. To je eden izmed lito- 
strojskih veteranov, saj se je 

zaposlil v Litostroju že 
25. oktobra 1947.

Obema upokojencema želimo še 
mnogo lepih, zdravih dni.
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Za boljše počutje
TOZD Zunanja storitvena enota ima v glavnem dejavnosti, ki 

neposredno vplivajo na družbeni standard zaposlenih v OZD Lito
stroj. Tako pomembni dejavnosti žal v vseh obdobjih razvoja ni
smo posvečali dovolj pozornosti, nismo se vedno dovolj zavedali, 
da je počutje delavcev izven delovnega časa močno vplivalo in tudi 
še danes vpliva na njihovo produktivnost dela, socialno varnost, 
stalnost in pripravljenost, da vložijo maksimum naporov za razvoj 
kolektiva. Splošne dobrine, kot so stanovanje, družbena prehrana 
m poceni počitnice za člane kolektiva in njihove družinske člane 
so nedvomno dejavniki, ki poleg OD in dobro organiziranega pro
izvodnega procesa vplivajo na počutje vsakega posameznika. Žal 
smo prav tem dejavnikom v preteklosti v širši družbeni skupnosti 
posvečali premalo pozornosti.

Stanovanjska problematika
Naše podjetje je od svojega 

obstoja do leta 1965 z lastnimi 
sredstvi in krediti bank zgradilo 
več stanovanjških objektov, v ka
terih imamo 558 družinskih sta
novanj različne velikosti in kva
litete. Poleg družinskih stanovanj 
smo v tem času zgradili in opre
mili 423 samskih ležišč. Po prvi 
reformi stanovanjskega gospo
darstva so se razmere pri izgrad
nji novih najemnih družinskih 
stanovanj močno poslabšale. Ori
entacija oziroma odločitev, da 
naj delavec skrbi sam za reše- 
vanje stanovanjskega problema, 
le bila popolnoma napačna. Po
sebno v težkem položaju so bili 
zaposleni z najnižjimi osebnimi 
dohodki. Naše podjetje je v tem 
času reševalo stanovanjske prob
leme zaposlenih le preko krediti
ranja nakupa stanovanj ali indi
vidualne gradnje. V tem precej 
dolgem obdobju je bilo rešeno 
f22 stanovanjskih problemov 
Preko kreditiranja individualne 
gradnje in 133 problemov s kre
ditiranjem nakupa stanovanj v 
etažni lastnini. V istem obdobju 
smo zgradili le 12 najemnih sta
novanj za preselitev družin iz 
samskega doma. Na tako majhno 
število zgrajenih stanovanj ozi
roma rešenih stanovanjskih pro
blemov je nedvomno vplival tudi 
zelo močan porast cen stano
vanj. Porast cen je [pospeševal 
tudi neustrezen sistem reševanja 
stanovanjskih problemov. Potre
be našega kolektiva in širše 
družbene skupnosti po hitrejšem 
reševanju stanovanjskih proble
mov, predvsem zaposlenih z naj
nižjimi OD je terjal temeljite 
spremembe v načinu organizira
nja in zbiranja finančnih sred
stev za stanovanjsko izgradnjo.

Tudi naš kolektiv se je v letu 
1972 odločil za podpis samo
upravnega sporazuma o reševa
nju stanovanjskih problemov na 
Področju ljubljanskih občin in 
ustanovitvi solidarnostnega skla
du ljubljanskih občin. Delovne 
m druge organizacije izločajo za 
stanovanjsko izgradnjo 6 % od 
bruto OD. Izločena sredstva se 
delijo tako, da 45 % ostane de
lovni organizaciji za neposredno 
razpolaganje, 30 % vlagamo v 
solidarnostni sklad ljubljanskih 
občin in 25 % v zbor vlagateljev 
Pri Ljubljanski banki za krediti
ranje stanovanjskega in komu
nalnega gospodarstva.

Namensko odvojena sredstva v 
solidarnostni stanovanjski sklad 
80 za reševanje -stanovanjskih 
Problemov družin z najnižjimi 
OD- Za področje ljubljanskih 
pbčin je teh sredstev precej. Pri
čakovali smo veliko hitrejše reše
vanje stanovanjskih problemov. 
Zal do danes še ni bilo zgrajenih 
stanovanj s temi sredstvi. Ker v 
solidarnostni sklad prispevamo 
Precejšnji delež sredstev, je upra
vičeno pričakovati, da bomo iz 
tega sklada dobili stanovanja za 
zaposlene z najnižjimi OD. V tem 
casu pa je še preuranjeno go
voriti o tem, koliko stanovanj 
bomo dobili, ker celotni proces 
'Zgradnje kot izdelovanja enot- 
uib prioritetnih seznamov poteka 
uerazumljivo zelo počasi. Naša 
delovna organizacija je preko 
ivSS posredovala solidarnostne
mu stanovanjskemu skladu 97 
Prošenj za pridobitev stanovanj. 
Nied omenjenimi prošnjami je 
j-udi 37 prošenj mladih družin, za 
Katere je naša delovna organi
zacija dala jamstvo za pomoč 
Pri dokončni rešitvi njihovega 
stanovanjskega problema. Rezul- 
ata tega natečaja še ne vemo, 

K®r ie šele prioritetni seznam v

Drugi del sredstev, ki ga vla
gamo v zbor vlagateljev, izkori
ščamo za kreditiranje stanovanj
skega in komunalnega gospodar
stva. Naša OZD je iz tega deleža 
najela dolgoročni kredit v znesku
4.400.000 din, ki smo ga poleg
1.117.000 din lastnih sredstev an
gažirali za izgradnjo 45 manjših 
najemnih stanovanj v okviru 
samoupravnega sporazuma za 
gradnjo Draveljske gmajne cona 
3b. Gradbena dela so že v teku 
od 9. 5. 1974. Pričakujemo, da 
bodo stanovanja dograjena do 
1. 9. 1975. Poleg tega so člani 
kolektiva, ki so zaprosili od zbo
ra vlagateljev za nakup stano
vanja ali individualno grad j no, po 
drugem natečaju dobili posojila 
v znesku cca 1.600.000 din.

Delež sredstev, ki ostanejo za 
neposredno razpolaganje delovni 
organizaciji, bomo porabili za 
predvideno gradnjo najemnih sta
novanj, gradnjo novega samske
ga doma ob Djakovičevi cesti in 
kreditiranje stanovanj ter indi
vidualne gradnje.

Vsi napori, da bi čimhitreje 
rešili pereče stanovanjske pro
bleme zaposlenih z naj nižjimi 
osebnimi dohodki, niso še pri
nesli večjih rezultatov. Splošna 
ugotovitev je, da imamo premalo 
lastnih sredstev za hitro reše
vanje problemov in da tisti, ki 
imajo zadosti neizkoriščenih sred
stev, niso našli novega načina, 
kako bi ta angažirali in v krat
kem času zgradili primerno šte
vilo stanovanj.

Poleg nakazanih možnosti za 
rešitev stanovanjskih problemov, 
števila stanovanj, ki jih že gra
dimo in tistih, ki jih bomo v 
bližnji prihodnosti začeli graditi, 
so naši problemi veliko večji. Ne 
bo zadostovala samo dobra volja 
strokovnih služb, organov samo
upravljanja in družbeno politi
čnih organizacij, ampak bomo za 
realizacijo programov potrebovali 
ustrezna finančna sredstva. V 
letu 1974 smo iz poslovnega us
peha iz leta 1973 za potrebe sta
novanjske izgradnje izdvojili

4.000.000,- din. V prihodnjih letih 
bomo lahko dodatna sredstva 
angažirali le v primeru, če bomo 
vsi skupaj skrbeli za povečanje 
produktivnosti dela, rentabilnosti 
in ekonomičnosti poslovanja na
še OZD. Stanovanjska izgradnja 
in celotno področje družbenega 
standarda je v tesni povezavi 
z našimi poslovnimi uspehi. Po
leg družbenih stanovanj potrebu
je naša delovna organizacija tu
di večje število ustreznih sam
skih ležišč. Kot je že omenjeno, 
smo do leta 1965 zgradili 423 
samskih ležišč. To število je za 
naše potrebe očitno premajhno. 
Da bi rešili problem pomanjka
nja delovne sile in nastavitev 
absolventov našega IG, smo v le
tu 1973 dogradili samski dom na 
Djakovičevi cesti 10 za 51 sam
skih ležišč in v mesecu juliju 
letošnjega leta adaptirali zidano 
stavbo v Korotanski ulici s 40 
ležišči.

Danes imamo v naših samskih 
domovih skupaj 514 samskih le
žišč. Večina ležišč je v garso
njerah po 3 ležišča in sobah po 
2 ležišči. Kljub premajhnemu šte
vilu samskih ležišč smo do danes 
zagotovili vsem kvalificiranim in 
drugim delavcem streho nad gla
vo. Prav tako je zagotovljeno 
ležišče vsem našim delavcem, ki 
se zaposlijo po odsluženiu ka
drovskega roka.

Stanovalci naših samskih do
mov uživajo določene prednosti. 
Žal jih vsi ne znajo enako ceniti 
in ravnati s skupnimi dobrinami 
kot dobri gospodarji. Cene le
žišč za posameznika so prav tako 
ugodne. Z vsemi uslugami v do
movih posamezniki plačujejo od
60,00 do 120,00 din, odvisno od 
kvalitete sob. Razliko do stro
škovne najemnine pokriva TOZD 
v kateri je stanovalec zaposlen. 
Ker nam še vedno primanjkuje 
delovne sile, smo se odločili, da 
ob Djakovičevi cesti v neposred
ni bližini podjetja in restavracije 
zgradimo nov samski dom s 160 
ležišči. Denarna sredstva za to 
imamo zagotovljena. Dograditev 
je predvidena v letu 1975.

Počitniška dejavnost

Počitniška dejavnost se odvija 
v našem podjetju v lastnih ka
pacitetah in s pomočjo zamenjav 
ter zakupa dodatnih kapacitet. 
Imamo PD v Fiesi s skupaj 116 
ležišči, PD Moščeniška Draga s 
15 ležišči v zidani stavbi in 15 
ležišč v vikend hišicah, ter PD 
na Soriški planini z 41 ležišči

v sobah in 18 skupnimi ležišči. 
Poleg teh kapacitet imamo 17 
ležišč v Podgori pri Makarski. 
Člani našega kolektiva in njihovi 
svojci lahko v eni izmeni v 
Fiesi, Moščeniški Dragi, na Soriški 
planini in na Rabu koristijo sku
paj 188 ležišč. Kapacitete domov 
so stare in skoraj neprimerne 
za letovanje. Tem kapacitetam 
smo v preteklosti posvetili pre
majhno skrb. Z adaptacijami in 
zamenjavo dela opreme smo us
peli neznosno stanje izboljšati v 
taki meri, da so gostje v teh 
domovih zadovoljni. Počitniški 
domovi ob morju so odprti le v 
poletni sezoni, dom na Soriški 
planini pa vse leto. Glavna se
zona za člane našega kolektiva 
ie le julij in del avgusta meseca. 
V tem času so kapacitete preza
sedene, medtem ko v juniju in 
septembru mesecu imamo na vo
ljo dovolj prostih ležišč. Kljub 
taki navadi in zahtevi članov 
kolektiva, da svoj dopust izko
ristijo le v juliju in avgustu in 
skromnim kapacitetam uspemo v 
letni sezoni nuditi usluge v po
čitniških domovih približno 2500 
članom kolektiva in njihovim 
svojcem. Žal zaradi takih zahtev 
nismo v stanju izpolniti vseh 
želja posebej v času kolektivnih 
dopustov. Potrebno bo razmisliti 
o podaljšanju poletne sezone.

Veiik interes članov kolektiva 
za naše počitniške domove je 
nedvomno odvisen od zelo niz
kih cen in dobro organizirane 
prehrane. Člani kolektiva in nji
hovi družinski člani prispevajo 
za letovanje le del stroškovne 
cene od 36,00 do 50,00 din za 
penzion. Razliko do stroškovne 
cene za člane kolektiva in njiho
ve družinske člane pa prispeva 
TOZD, v kateri so zaposleni. Re
gres za letni dopust prejmejo 
vsi člani kolektiva, ne glede na 
to kje so na dopustu.

Poleg omenjenega letovanja 
imajo člani kolektiva možnost 
udeležiti se različnih daljših iz
letov v ČSSR in Madžarsko. To 
organizira naša sindikalna orga
nizacija preko izmenjav v naših 
počitniških domovih. Sodelovanje 
strokovne službe in sindikalne 
ogranizacije je na vseh področ
jih družbenega standarda tesno.

Ker je interes za letovanje vsa
ko leto večji, hotelske usluge za 
delavce z nizkimi OD pa vsako 
leto manj dostopne zaradi viso
kih cen, je nujno, da z lastnimi 
možnostmi ali v okviru ZPS raz
širimo naše počitniške kapaci
tete.

Sodelovanje na izmenjavi po
čitniških kapacitet med OZD in 
TOZD znotraj ZPS smo začeli

že v letošnjem letu. Čeprav je 
to bilo prepozno organizirano 
smo uspeli nuditi usluge nekate
rim manjšim kolektivom ZPS.

Družbena prehrana

V okviru naše Delavske restav
racije in razdelilnih mest v po
djetju organiziramo kvalitetno 
in ceneno prehrano za člane ko
lektiva med delovnim časom ter 
za vse zainteresirane izven delov
nega časa. Člani kolektiva imajo 
med delovnim časom možnosti 
izbire več toplih in hladnih jedi. 
Cena, ki jo plača posameznik, 
je dejansko dostopna tudi tistim, 
ki imajo najnižji osebni dohodek. 
Posameznik za topli obrok pri
speva 1,30 oz. 2,60 din. Razliko 
do ekonomske cene prispeva za 
posameznika TOZD. Pri razde
ljevanju toplih obrokov prihaja 
še vedno do težav. To predvsem 
v tistih obratih, kjer še niso ure
jeni prostori. Kljub večletnim 
težnjam, da bi preuredili pro
store v PK in sivi livarni, se je 
šele v zadnjem času ureditev 
premaknila iz mrtve točke. Nuj
no potrebno bo večje razumeva
nje v TOZD za ureditev in nemo
teno poslovanje. V zadnjem času 
smo preuredili tudi restavracijo, 
da je le-ta dostopna v času do
poldanskega odmora tudi za čla
ne kolektiva. Za preskrbo zapo
slenih s hladnimi in toplimi na
pitki imamo organizirano proda
jo po bifejih v podjetju, imamo 
13 avtomatov za hladne in tople 
napitke. Člani kolektiva jih ko
ristno uporabljajo že dve leti. 
Za prehrano izven delovnega ča
sa je preskrbljeno v naši restav
raciji. Člani kolektiva kljub niz
kim cenam imajo 20 % popust 
v obliki nadomestila bonov, ki 
ga za posameznika daje TOZD, v 
kateri je zaposlen.

Za ilustracijo navajamo, da 
član kolektiva pri koriščenju 
vseh prednosti za prehrano pla
ča dnevno za zajtrk, malico, kosi
lo in večerjo skupaj 18,90 din. 
Mnenja smo, da je to v tem času 
zelo ceneno in da je kvaliteta 
ustrezna.

Na področju družbenega stan
darda še nismo dosegli zaželenih 
rezultatov. Razumevanje vseh 
vodstev, organov samoupravlja
nja in družbenopolitičnih orga
nizacij v našem kolektivu za to 
področje dejavnosti je res veliko. 
To je le del jamstva, da bomo do
segli zastavljene naloge in naše 
storitve izboljšali. Osnovni pogoj 
je, da bomo tudi zadosti ustvar
jali.

P. K.
165-tonsko dvigalo, montirano na HE Tarbela Dam v Pakistanu. 

Dvigalo je šlo v pogon lansko leto.
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ZA RAZVEDRILO

IZBRANE MISLI
Napraviti nov korak, izgovori

ti novo besedo, pričeti nov po
sel, tega se ljudje najbolj boje.

Dostojevski
Človeška duševnost je prav ta

ka kot ledena gora: na površini 
vidimo samo eno sedmino.

Freud
Videti je lahko, predvidevati je 

težko.
Franklin

Z zvenečim naslovom na trgu 
ne morete ničesar kunjti.

Bergli

Imeti in ničesar ne dati je v 
nekaterih primerih slabše kot 
krasti.

Ebner
Postati oče je zelo lahko; biti 

oče je zelo težko.
Busche

Najbolj smešna želja je želja, 
da bi bili vsem všeč.

Goethe
Bogataši so si naredili raj iz 

pekla siromakov.
Hugo

Ljubezen je hrepenenje, to pa 
umre takoj, ko se nam izpolni.

Anderson

Usoda ni nikoli tako močna 
kot hrabrost, s katero jo človek 
pričakuje.

Remarque
Tisti, ki ustvarjajo prihodnost, 

bi se morali zavedati, da se po
štenost, volja do dela in zvesto
ba ideji ne podedujejo.

Paine
Lahke ženske so tiste, ki so 

težke za denarnico prenekatere- 
ga moškega.

Achard
Največjo fantazijo imajo tisti, 

ki najmanj razmišljajo.
Vico

Že teden dni pred 30. junijem 
1974 so krožili po Lil osi roju rde
či letaki ki so vabili na kole
sarski TRIM izlet.

Vse bi bilo lepo in prav, le dež. 
je nagajal in nam jemal voljo 
do izleta.

Na sam predvečer izleta, zunaj 
je lilo kot za stavo, sem govorila 
po telefonu z organizatorjem iz
leta. »Kako ho, izlet bo ali ga 
ne bo?«

»Seveda bo!« »Pa vreme?« 
Glas na drugi strani: »Od pol
noči naprej bo jasno!«

Tega pa res nisem verjela, za
to so me zjutraj le s težavo 
spravili pokonci. Mož in sin sta 
klicala: »Mami poglej, krasno
vreme je, vstani gremo na izlet.« 
Jaz pa ne, sploh ne. Saj bomo 
po tolikem dežju plavali, ne pa 
kolesarili.

Po vztrajnem prigovarjanju 
sem le pokukala izpod odeje in 
res sonce mi je posijalo na po
steljo. Hitro sem skočila iz po
stelje in v najkrajšem času sem 
bila nared. Po 20 letih sem bila 
spet enkrat na kolesu in to na

in že smo bili na cilju v GO
RIČANAH na kopališču ob Sori.

Organizatorji so nam tu pri
pravili toplo ognjišče, kjer smo 
si vsak zase pekli klobase, a za 
dober tek še velik kos domačega 
belega kruha in steklenico kok- 
te. Po truda polnem gibanju z 
nogami je vsem teknila dobra 
malica. A nismo se še umirili. 
Nekateri so balinali, drugi igrali 
odbojko. Najbolj smešna pa je 
bila igra — žoganje z jajci. In 
to s surovimi — ne kuhanimi. 
Postavili smo se drug proti dru
gemu po dva in dva, in tekmo
vanje se je pričelo. Komur se 
je iajce strlo, je izpadel iz na
daljnjega tekmovanja. In zgodi
lo se je, da je naši udeleženki 
(ne prav rosno mladi), jajce 
cmoknilo na obraz in se razle
telo po obleki. Kar predstavljaj
te si, koliko je bilo smeha.

Sledilo je še žrebanje startnih 
številk vseh udeležencev in 
skromna, a prisrčna darila.

Ker je bila prav ta dan še 
nogometna tekma med JUGO
SLAVIJO in POLJSKO in to za

trim - trim - trim
sposojenem. Prvi strah je mimo, 
ko smo zbrani na startu pred 
LITOSTROJEM.

Na sebi smo imeli jopice pa 
tudi dežne pelerine — saj še 
nismo popolnoma verjeli da bo 
sončno vreme.

Na startu smo prejeli štartne 
številke — dobili še zadnja na
vodila in kolona kakih 35 kole
sarjev z zastavo na čelu je kre
nila na pot.

Tremo smo kmalu premagali 
in z željo, da bi nekateri bolj 
okrogli zgubili vsaj kak deka
gram odvečne teže, smo' krenili 
veselo na čudoviti izlet.

Pisane majice ter živobarvni 
TRIM KLOBUČKI na naših gla
vah, vse to je bil lep prizor za 
mimoidoče radovedneže. Prav 
tako pisan je bil sestav kole
sarjev. in kolesark, od mlajših 
pionirjev, mladincev vse do sta
rejših veteranov.

Pa nič zato — vsi smo lepo 
počasi vozili, brez prehitevanj in 
divjanja lepim doživetjem na
sproti. Med potjo smo se po
zdravljali z vsemi, ki smo jih 
srečavali, ter mahali ljudem v 
avtomobilih, ki so nam prijazno 
odzdravljali. Verjetno nihče od 
njih ni vedel, da smo namerno 
in zdravju v kori‘p pustili ta 
dan svoje avtomobile v garažah. 
Hoteli smo v naravo s kolesi, 
odkoder smo lahko na vse stra
ni opazovali naš čudoviti sloven
ski svet. Vožnja je hitro minila

svetovno prvenstvo, smo jo že zgo
daj popoldne mahnili zopet v 
skupini nazaj v Ljubljano. Ka
sneje nam je bilo verjetno žal. 
ko smo zvedeli za izid tekme.

Vsi udeleženci tega izleta smo 
se nadvse zadovoljni vrnili na 
svoje domove, vsem tistim, ki 
pa ste iz kakršnegakoli razloga 
ostali doma, je lahko res žal.

Želeli bi, da bi se nas na pri
hodnjem kolesarskem izletu v 
jeseni zbralo vsaj desetkrat več.

LITOST ROJC ANI, prihodnjič
kolesa na piano in z družinami 
vred z nami v lepo naravo!

Kolesarjenje je zdrav šport, 
mi vsi pa preveč posedamo in 
se prevažamo z avtomobili!

V imenu zadovoljnih izletni
kov

TE-MA.

Časopis »Litostroj« izhaja me
sečno (s posebnimi prilogami) 
v nakladi 5800 izvodov — Ure
ja ga uredniški odbor — Glav
ni urednik Vladimir Kovač — 
Odgovorni urednik Pavel Per
ko — Tehnični urednik Este
ra Lampič — Telefon uredni
štva 56-021 (h. c.) int. 246 — 
Poštnina plačana v gotovini — 
Rokopisov ne vračamo — Ti
ska tiskarna ČZP »Primorski 

tisk« v Kopru — 1974


